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مجموعه    مقاومت،  فقه 
است.  مسائل  از  انباشته ای 
زده  فقه  از  حرف  که  زمانی 

اجزاء  از  انباشته  نظام  یک  یعنی  می شود، 
و مسائل و دارای انسجام معرفتی که پایه 

هویتی آن را شکل داده است.

 عقاید اسماعیلیه به مراتب از   
علویون سوریه به ما نزدیک تر 
سوریه  علویون  چون  است، 

غلوّ دارند و برای آنان اباحه گری اصل است 
اما اسماعیلیه در طول تاریخ، شریعت مدار 

هستند.

نام    روانشناسان اصطلاحی به 
یعنی  دارند  کاذب«  »حافظه 
جایی  به  اوقات  برخی  انسان 

می رسد که آنچه را در ذهن دارد به هم می ریزد و 
ذهن فرد هم به او دروغ می گوید.

به حوزه جنگ اشراف    بنده   
کار  اما  دارم  را  خودم   مکتب 
کردن در حوزه قرآنی کاملا با 

فضای کارهای قبلی من فرق داشت.

همرزمانش،    و  حسن  سید 
و  باید  و  شده اند  عاشورایی 
بی قرار  ابد  تا  شاید که دل ها 

شان باشند. این داغ سوزان و محبت فروزان، هرگز 
سرد نخواهد شد. جان ها، نو به نو از این مشعل  

فروزان، اقتباس می کنند؛ و شور و شعور است. 

مهمترین رکن برای یک جامعه   
انسان هائی  به  توجه  معنوی 
است که دارای کرامت نفس و 

تعالی روحی اند.

 فراتر از تراموا...

در بین گروه های غذایی، تورم نقطه به نقطه 
سبزیجات و حبوبات در بهمن به ۱۰۶ درصد 
رسیده که بالاترین تورم این گروه خوراکی از 

تیر ۱۳۹۸ تاکنون )۶۸ ماه اخیر( است.
افزایش  با  حبوبات  بازار  اخیر،  هفته های  در 
این  است.  شده  مواجه  قیمت ها  توجه  قابل 
افزایش قیمت ها به ویژه تحت تأثیر تغییرات 
سیاست های ارزی، از جمله حذف ارز ترجیحی 
و استفاده از نرخ ارز مرکز مبادله برای واردات 

این اقلام، قرار گرفته است.
باحذف ارز ترجیحی، هزینه واردات حبوبات 
به طور قابل توجهی افزایش یافته است. پیش 
از این، واردکنندگان از نرخ ارز ترجیحی برای 
حبوبات  جمله  از  اساسی  کالاهای  واردات 
نرخ،  این  حذف  با  اما  می کردند،  استفاده 
واردات این کالاها با نرخ های بالاتری مانند نرخ 

ارز مرکز مبادله انجام می شود.
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یکشنبـه

 سال سوم                                       شماره پانصدوسی وچهار
سیا   سـت

 بیانات رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار وزیر، معاونان 
اسفند ۱۴۰۳  تاریخ ۱  وزارت اطلاعات که در  و مدیران 
برگزار شده بود، در محل همایش یادواره »شهدای جامعه 
اطلاعات«  وزارت  تأسیس  سالروز  چهلمین  و  اطلاعاتی 

منتشر شد.

و  روحیه  دیدار، حفظ  این  در  خامنه ای  آیت الله   حضرت 
رویکرد انقلابی در وزارت اطلاعات در طول سالهای متمادی 
را از ویژگی ها و امتیازات ممتاز این وزارتخانه برشمردند و 
گفتند: وزارت اطلاعات مجموعه ای واقعاً انقلابی و پایبند 
به انقلاب است و همچنان که عناصر قدیمی این وزارت، 
انقلاب  مسیر  در  نیز  آن  نیروهای جدید  ماندند،  انقلابی 

حرکت می کنند که این نعمتی بزرگ است.
برابر  در  کشور  نورافشان  دریچه  و  راه حل  تنها   ایشان، 
مشکلات را پایبندی به مبانی انقلاب خواندند و افزودند:  
رفع مشکلات در هر یک از بخش های اقتصادی، سیاسی، 
پروردگار،  به  توکل  گرو  در  کشور  اجتماعی  و  فرهنگی 
برای  مجدّانه  پیگیری  و  انقلاب  اصول  به  پایبندی 
تحقق طرح ها و قوانین خوب موجود در کشور و جبران 

عقب ماندگی ها است.

انجام  برای  برنامه ریزی  خامنه ای،  آیت الله   حضرت 
اقدامات لازم و  از  را بخشی  امور کشور و حل مشکلات 
ضروری برشمردند و گفتند: آنچه مهم است، دستیابی به 
خروجی عینی و مطلوب است زیرا اگر نتیجه جلسات و 
برنامه ریزی ها و زمان بندی ها، محصول ملموس و مطلوب 
نباشد، فایده ای ندارد و نتیجه مطلوب هم هنگامی حاصل 

می شود که پیگیری مستمر وجود داشته باشد.

رهبر انقلاب یکی از وظایف دستگاه اطلاعاتی را همکاری 
با دولت خواندند و گفتند: وزارت اطلاعات با همه دولت ها 
بتواند  مستقر  دولت  تا  باشد  داشته  کامل  همکاری  باید 

وظیفه سنگین اداره کشور را به خوبی انجام دهد.

همکاری  کردند:  خاطرنشان  خامنه ای  آیت الله   حضرت 
خوب  کار  انجام  معنای  به  دولت  با  اطلاعات  وزارت 

اطلاعاتی است.

هماهنگی  و  همکاری  بر  تأکید  با  همچنین   ایشان 
توجه  در همه سطوح،  یکدیگر  با  اطلاعاتی  دستگاههای 
ویژه مجموعه های اطلاعاتی به تزکیه اخلاقی و مسائل 

معنوی را نیز مهم و ضروری دانستند.

 حضرت آیت الله خامنه ای، تجلی طراوت و نشاط انقلابی در 
راهپیمایی ۲۲ بهمن و به صحنه آمدن جوانان و نوجوانان 
برای دفاع از انقلاب با وجود حجم انبوه خصومت ها علیه 
نظام اسلامی را نشانه اراده پرورگار برای پیشرفت اسلام در 
بستر جمهوری اسلامی خواندند و افزودند: نمونه دیگری از 
بروز اراده الهی، تجمعات ضد صهیونیستی در اروپا و حتی 
آمریکا و افزایش چشمگیر حمایت افکار عمومی جهان از 

مردم فلسطین است.

خطیب  والمسلمین  دیدار، حجت الاسلام  این  ابتدای  در 
این  برنامه های  و  عملکرد  از  گزارشی  اطلاعات،  وزیر 
وزارتخانه در خنثی سازی تهدیدهای امنیتی و ضربات به 

سرویس های جاسوسی متخاصم بیان کرد.

تنها راه حل مشکلات، پایبندی به مبانی انقلاب است

  »کنشگری مردم« 
 راهکار مهم مواجهه با تهدید 

رهبر معظم انقلاب اسلامـی طـی سال هـای اخیر مکرراً بر 
مقابله با تهدیدات نرم علیه کشور و لزوم به کارگیری شیوه های 
متناسب برای مهار آن تأکید داشته اند و در آخرین سخنرانی 
نیز به بازخوانی آن پرداختند. در این باره ایشان فرمودند: »همه 
رسانه ها، صاحبان اندیشه و بیان و قلم، اصحاب هنر و دانش 
و آموزش و آحاد جـوانان فعـال در فضای مجازی باید همه 
توان خود را به میدان بیاورند تا دفـاع موفق نرم افزاری ملت 
در مقـابل طرح های پیچیده دشمن استمـرار یابد، بنابراین 
مسئله امروز ما تهـدید سخت افـزاری دشمـن نیست بلکه 

تهـدید نرم افـزاری است.«
 

از آنجا که تهدید نرم افزاری امروزه مؤثرترین، فراگیرترین، 
کم هزینه ترین و در عین حال خطرناک ترین نوع تهدید است، 
به کارگیری روش های رویارویی و مهار آن نیز باید مورد توجه 

همه اقشار جامعه قرار گیرد

ایران برای مقابله با تهدیدات نرم که ممکن است از سوی 
بازیگران  دیگر  یا  ایالات متحده  مانند  خارجی  قدرت های 
را در  اعمال شود، می تواند راهبرد های متنوعی  بین المللی 
حوزه های فرهنگی، اقتصادی، رسانه ای، امنیتی و دیپلماتیک 
به کار گیرد، اما از مهم ترین ظرفیت های موجود برای مهار 

تهدیدات نرم افزاری، مردم است. 

به دلیل آنکه تهدید نرم، تمام حوزه های اجتماعی و تمام 
سطوح جامعه را در بر می گیرد، مقابله با آن نیز از سوی مردم 
شدنی خواهد بود، بنابراین دخالت دادن مردم به عنوان اولین 
رکن و اساس مواجهه با تهدیدات نرم افزاری یک اصل مورد 

توجه است. 

مقابل  در  روشنگری  وحدت،  اجتماعی،  انسجام  تقویت 
هجمه سازی و سیاه نمایی، تولید محتوا های مفید برای شناخت 
راه دشمن، اهمیت به فضای مجازی، مورد توجه قرار دادن 
مؤلفه های امیدآفرین، شناساندن پویایی های فناوری، علمی 
و فرهنگی از نمونه اقداماتی است که می تواند با مشارکت 

مردمی در برابر این تهدیدات قرار گیرد.

این در حالی است که در غیاب تولیدات کافی و کارآمد که با 
مطالبات و شبهات افکارعمومی همخوانی داشته باشد، دشمن 
به راحتی نفوذ خود را در حوزه های مختلف افزایش خواهد 

داد.

 تقویت اعتماد عمومی برای مقابله با جنگ نرم

  اصل پیام ایران  به کشورهای منطقه 
مبتنی بردوستی و مودت است

با رهبر معظم  و دیدار وی  تهران  امیر قطر در  حضور 
انقلاب از بعد دیپلماتیک قابل توجه است. در واقع آنچه 
از خلال این گفتگو رسانه ای شده گویای چند نکته مهم 

و قابل توجه می باشد.

اول اینکه اگر فرض را بر این اصل قرار دهیم که دوحه 
سعی در میانجیگری میان تهران و واشنگتن دارد علتی 
ست که این سفر به تهران در سطح بالای دیپلماتیک 
سطوح  بالاترین  در  نیز  ها  ملاقات  و  گرفته  صورت 
انجام شده است و توصیه های رهبر انقلاب در گفتگو 
با امیر قطر به معنای این است که دوحه اگر قائل به 
جایگاه میانجیگری برای خود است باید بدون هیچگونه 
پیشداوری و یا جانبداری به تعهدات خود در قبال تهران 

عمل کند.

دوم اینکه، موضع مشخص رهبر انقلاب و تاکید بر اصل 
همسایگی در دیدار با امیر قطر، حاکی از آن است که 
تهران علیرغم تلاش های جریانات ایران ستیز و ایران 
با  ها  تنش  رساندن  صفر  به  راهبرد  منطقه  در  هراس 
همسایگان و نزدیکی روابط را با آنها دنبال می کند. این 
بدان معناست که تهران درصدد است این مهم را به گوش 
کشورهای منطقه برساند و این خبر  را به آنها مخابره کند 
که تنش ها در سطوح منطقه ای به نفع کسی نخواهد بود 
و تهران در این عرصه پیشگام است و اصل را بر دوستی و 

مودت قرار داده است.

میان  که»تفاوتی  انقلاب  رهبر  سخن  این  اینکه،  سوم 
رؤسای جمهور آمریکا نیست« به معنای عدم اعتمادی 
ست که به آمریکا وجود دارد. در واقع برای تهران علاوه بر 
پیشینه تاریخی بدعهدی های آمریکا، مولفه های دیگری 
از بی اعتمادی مانند عدم حسن نیت، فریبکاری و...   به 
آمریکا وجود دارد  و مجموع این مولفه ها موجب می شود 
که تفاوتی میان تغییر افراد در کاخ سفید برای تهران 
وجود نداشته باشد. طرح این موضوع نیز از رهبر انقلاب 
در گفتگوی دو جانبه با امیر قطر می تواند هم مبنایی 
انقلابی و هم دیپلماتیک داشته باشد و از این دو منظر 
موضع تهران را در قبال ادعاهای جدید آمریکا نشان دهد.

و بالاخره چهارم اینکه، لایه های چندگانه این گفتگوی 
از  بر صیانت  امیر قطر علاوه  با  انقلاب  دو جانبه رهبر 
اصول دوستی و مودت، تحکیم هر چه بیشتر روابط میان 
طرفین، در چارچوب سیاست اعلامی تهران در عرصه 
منطقه ای و مواجهه با چالش های جهانی قابل تحلیل و 

بررسی می باشد.

بزرگترین هدف این جنگ تغییر رفتار و نگرش مردم و نخبگان، 
همسو با سیاست های مورد نظر عاملان آن است که از طریق 
القای ناامیدی، تحریف واقعیت ها، ترویج سبک زندگی خاص و 
نفوذ در نخبگان صورت می گیرد. بنابراین باید در نظر داشت که 
اگر ارکان نظام سیاسی ایران در نظر دارند تا مردم و نخبگان از 
سیاست هایِ نرم طرف مقابل بپرهیزند و دست از حمایت از نظام 
خود برندارند،قبل از هرچیز می بایست با اقداماتی عاجل،درصدد 

تقویت اعتماد عمومی باشند.

اگر عموم مردم احساس کنند دولت و ملت منافع مشترکی دارند 
و هر دو برای یک هدف مبارزه می کنند، بدیهی است به آینده 
کشورشان امیدوار می شوند و کمتر تحت تأثیر تبلیغات خارجی 

قرار می گیرند. 

آموزش،  در  برابر  فرصت های  کنند،  احساس  مردم  عموم  اگر 
که  است  بدیهی  میگردد،  نصیبشان  اجتماعی  رفاه  و  اشتغال 
نارضایتی ها کاهش یافته و تهاجم غیرنظامی دشمن خنثی می 

شود.

اگر عموم مردم احساس کنند ارزش های فرهنگی و تاریخی، 
نمادهای ملی و ارزش های دینی آنان، دست مایه تظاهر گروه ها 
و چهره های سیاسی نمی شود، بدیهی است که از تمدن کهن، 

غرور ملی و باورهای مذهبی خود دست 
نمی کشند.

اگر نخبگان، قلم به دستان و آحاد جوانان 
را  خود  نظرات  می توانند  کنند  احساس 
آزادانه بیان کنند و مسئولان نیز پاسخگوی 
مطالبه آنان هستند، بدیهی است که کمتر 

به رسانه های خارجی وابسته شوند.

اگر نخبگان، جوانان و عموم مردم احساس 
کنند در تصمیمات بزرگ و قانون گذاری  
و  شهروندی  حقوق  و  بوده  آفرین  نقش 

مطالبات آنان در رفتار دولت و نظام قابل مشاهده است، بدیهی 
است که حمایتشان را در فعالیت های اجتماعی از نظام نشان 

داده و امید را در جامعه می پرورانند.

اگر عموم مردم احساس کنند سیاست های داخلی و خارجی 
دولت و نظام آنان را هر روز فقیر تر و پول ملی را بی ارزش تر 
نمی کند، بدیهی است که از انباشت طلا و ارز در خانه جلوگیری 
کرده و آن را در چرخه ی تولید و شکوفایی کشور تزریق میکنند.

اگر عموم مردم احساس کنند در حوزه سیاست خارجی، دولت 

تلاش میکند از ورود به درگیری های غیرضروری و تحریکات 
با  روابط  تحکیم  بدنبال  آن  بجای  و  کند  اجتناب  خارجی 
همسایگان و قدرت های اقتصادی و جذب سرمایه گذاری است، 
بدیهی است که تریبون های عمومی و نخبگانی به سمت حمایت 

از سیاست های موجود و رد شانتاژهای دشمن می گردد.

درمجموع باید گفت کلید مقابله با جنگ نرم، تقویت اعتماد 
عمومی است. اگر جامعه ای از درون قوی باشد، حتی قوی ترین 

ابزارهای جنگ نرم هم توانایی گسست آن را نخواهد داشت.

محمدرضا عارف بعد از وقوع اقدام تروریستی در بنیاد مسکن 
چابهار طی تماس تلفنی با استاندار سیستان و بلوچستان و 
وزیر راه و شهرسازی وضعیت امنیت منطقه را جویا شد و بر 

بررسی همه جانبه ابعاد این حادثه تروریستی تاکید کرد.

معاون اول رئیس جمهور: 
اقدامات تروریستی خللی در اراده جمهوری اسلامی ایران برای 

پیشرفت و توسعه مناطق مرزی ایجاد نخواهد کرد.

معاون اول رئیس جمهور بر لزوم ارائه گزارش دقیق از جزئیات 
این اقدام تروریستی کور تأکید کرد.

تا  خواست  بلوچستان  و  سیستان  استاندار  از  همچنین  وی 
گزارشی کامل شامل میزان خسارات وارده و ارزیابی وضعیت 

موجود تهیه و ارائه کند.

منصور بیجار؛ استاندار سیستان و بلوچستان و فرزانه صادق 
تلفنی  این گفت وگو  نیز در  راه و شهرسازی  وزیر  مالواجرد؛ 

گزارشی از نحوه وقوع حادثه ارائه کردند.

 اقدامات تروریستی خللی در اراده ایران 
در توسعه مناطق مرزی ایجاد نمی کند
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ساخت سریالی تاریخی 
درباره »مباهله« 

علمی  نشست  در  فرمانیان  دکتر  حجت الاسلام 
»اسماعیلیه نزاری آقاخانی؛ تعامل، تغافل یا تقابل« به 
اشاره  اسماعیلیه  درباره  خود  فعالیت های  از  گوشه ای 
کرد و گفت: بنده ۲۵ سال است که درباره اسماعیلیه 
تعاملی و  با رویکرد  را  این مسیر  و  کار علمی کرده ام 
نگاه مثبت طی کردم. حضرت امام خمینی )ره(، آیت الله 
خویی و رهبر معظم انقلاب، اسماعیلیه را جزء مسلمانان 
به  پاسخ  انقلاب در  نمونه رهبر معظم  برای  می دانند. 
استفتائی درباره اسماعیلیه می گوید: »مجرد عدم اعتقاد 
آنان به شش امام دیگر از ائمه معصومین )علیهم السلام( 
و یا عدم اعتقادشان به واجبات دینی و احکام شرعی تا 
زمانی که به انکار اصل دین یا نبوت خاتم الانبیاء )علیه 
وآله الصلاه والسلام( منجر نشود، موجب کفر و نجاست 
نمی شود، مگر این که از آن ها دشنام و اهانت به یکی 

از امامان معصوم)ع( صادر شود.«

درباره  مذاهب  و  ادیان  دانشگاه  تمام  استاد  این 
بازسازی  در  اسماعیلیه  گفت:  اسماعیلیه  فعالیت های 
مسجد کوفه مشارکت داشتند. همچنین اولین کسانی 
ساختند،  شش گوشه  را  )ع(  حسین  امام  ضریح  که 
بازسازی و  برای  آنان  از سوی دیگر  بودند.  اسماعیلیه 
آمادگی کردند. من  اعلام  امام موسی کاظم )ع(  حرم 
جایی ندیدم که اسماعیلیان ائمه ما را سبّ کنند بلکه 

به امامان ما احترام می گذارند.

بیت)ع(  اهل  جهانی  مجمع  فرهنگی  و  علمی  معاون 
طول  در  شیعه  بزرگان  و  مراجع  همه  کرد:  تأکید 
تاریخ در گذشته و حال، اعلام کرده اند که اسماعیلیه 
مسلمان هستند و عالم بزرگی از شیعیان را ندیدم که 
علیه اسماعیلیان کتابی نوشته باشد. عقاید اسماعیلیه 
به مراتب از علویون سوریه به ما نزدیک تر است، چون 
اباحه گری اصل  آنان  برای  علویون سوریه غلوّ دارند و 
است اما اسماعیلیه در طول تاریخ، شریعت مدار هستند.

وی درباره کریم شاه الحسینی یا آقاخان گفت: وی در 
تفکر غربی رشد  با  و  انگلیسی ها درس خواند  مدرسه 
کرد، به همین دلیل تفکر سکولار را رواج می داد. دکتر 
فرمانیان با اشاره به اینکه ۹۵ درصد از فقه اسماعیلیه 
با فقه ما مشترک است، افزود: قاضی نعمان از فقهای 
اسماعیلیه، علی رغم این که به سه یا چهار تن از امامان 
و  نقل  روایت  چه  هر  ولی  کرد  خدمت  اسماعیلیان 
استناد  امام شیعه  روایات شش  به  فقهی کرده،  بحث 

کرده است.

ضوابط  درباره  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  وی 
تکفیر گفت: خوارج همه ی مرتکبان گناه کبیره را کافر 
می دانستند اما مشهور شیعه، اشاعره و ماتریدیه، ایمان 
را اقرار به زبان و تصدیق به قلب می دانند لذا عمل جزء 
ایمان نیست بلکه از لوازم ایمان است. از طرف دیگر، 
منکر ضروری دین کافر است و انکار اگر تعلیمی یا از 

روی جهل یا شبهه باشد موجب کفر نیست.

این استاد دانشگاه در پایان بر لزوم تعامل با اسماعیلیان 
تأکید کرد و اظهار داشت: می توانیم با اسماعیلیه مثل 
چون  باشیم  داشته  تعامل  علویون  و  سنت  اهل  پاپ، 
اشتراکات زیادی  و  برای همکاری ظرفیت وجود دارد 

با آنان داریم.

مردم    برای  اسلام)ص(  پیامبر  از  بعد  ظاهری  حجت  امامان 
هستند، ما معتقد به وجود امام قائم)عج(، ولی غایب هستیم اما این 
چه  می برند  سر  به  غیبت  در  امام  وقتی  که  است  مطرح  پرسش 

کارکردی برای مردم امروز دارند؟
در مورد ثمرات وجود امام زمان)عج( از دوران غیبت از گذشته 
بحث و سؤال بوده است؛ در برخی تعابیر دینی آمده است که امام 
مانند خورشید پشت ابر در دوران غیبت است؛ گاهی خورشید 
وسط آسمان و روز آفتابی است و همه از گرما و نورش بهره مند 
نور و  و زمین  دارد  را  می شوند ولی خورشید کارکرد خودش 
امام)ع(  این است که  باور شیعی  را  دریافت می کند.  حرارت 
باید  باور، خدشه دارد  این  واسطه فیض است و اگر کسی در 
ابتدا این بحث برای او جا بیفتد و اگر کسی در اصل امامت شک 
داشته باشد بحث را باید به آنجا ببریم و در مورد اصل امامت با 

او گفت وگو کنیم.
برخی اهل تسنن بر این باور هستند که حضرت ولیعصر)عج( 
به دنیا نیامده است گرچه برخی از متفکران منصف آنان، مانند 
شیعه می گویند امام متولد شده اند. به هر حال باید این بحث را 
در باور شیعی تحلیل کنیم لذا امام واسطه فیض و موجب نورانیت 
و حرارت زمین و زمینیان است و به تعبیر دیگر امام زمان)عج( 
امام غایب و غایب غیرناظر و غیرمثمر نیست بلکه امام در نظر 
شیعه، غائب قائم است و ما باید بیش از لفظ غائب از قائم استفاده 
کنیم. به همین دلیل برخی لیاقت دارند امام را درک می کنند؛ 
هرچند کسانی که این فیض را دارند بر زبان نمی آورند و بازگو 

نمی کنند و به کسانی که می گویند باید جدا شک کنیم.
امام، واسطه فیض هستند و نظارت می کنند و هدایت دارند؛ امام 
براساس برخی روایات، نامه اعمال شیعیان را می بینند و گاهی 
خوشحال و گاهی ناراحت می شوند؛ شاید خیلی اوقات دعا کنند 
و حاضرند استثنائا افرادی را که لایق طرد و لعن هستند از طرف 
ایشان مورد لعن قرار بگیرند گرچه این مسئله بسیار استثناست. 
به هر صورت ثمرات امام قائم مانند امام حاضر است و وجود دارد.

برخی    زمانه است؛  به مشکلات  بنده معطوف  بعدی   پرسش 
مردم در وانفسای مشکلات خود مطرح می کنند اگر امام زمان)عج( 

ناظر به اوضاع و احوال شیعیان است ثمرات آن چیست؟
قصد  بنده  اینکه  یکی  دارد؛  وجود  سؤال  این  برای  جواب  دو 
ندارم سفیدنمایی کنم و بگویم همه چیز گل و بلبل است ولی 
سیاه نمایی هم درست نیست و باید منصفانه قضاوت کنیم؛ در 
نگاه واقع بینانه ببینیم آیا واقعا برخی کشورهایی که مردم ما 
حسرت آن جا را می خورند مشکلات کمتری نسبت به ما دارند؟ 
مثلا آمریکا که قبله برخی افراد و آرزوی آنان است مشکل ندارد؟ 
با کشورهای همسایه مانند عراق و ترکیه مقایسه کنیم؛ در مورد 
ترکیه تبلیغ زیادی می شود ولی مشکلات متعددی دارند؛ ایران 
با فشار سنگین رسانه ای و روانی مواجه است و متأسفانه برخی 
ندانم کاری ها، سوءاستفاده ها و ... هم به این جو دامن می زند و 

دید منفی ایجاد می کند.
نکته دوم اینکه باید ببینیم وجود و اعتقاد به امام علت تامه است 
یا مقتضی؛ اگر علت تامه است، باید بگوییم ما شرط کافی برای 

پیشرفت داریم ولی چرا کشور خالی از مشکلات نیست؟ اعتقاد 
به خدا، قیامت، نبوت، امامت و مهدویت جزء علت است نه علت 
تامه؛ بنا نیست اگر ما فقط معتقد به امام زمان)عج( بودیم ولی 
وجود ایشان در زندگی و رفتار ما حضور جدی نداشت باز منتظر 

باشیم که مشکلات کمتری هم داشته باشیم.
برخی امامزاده ها در بیت ائمه)ع( بودند ولی فاسد بودند؛ امامزاده 
بودن و کنار امام بودن هم کفایت ندارد؛ اگر کسی باور و ایمان 
هم  صالح  عمل  همچنین  و  باشد  داشته  زمان)عج(  امام  به 
داشته باشد در این صورت مسئله تفاوت خواهد کرد. ما به امام 
زمان)عج( ایمان داریم ولی آیا در عمل هم کاملا پایبندیم؟ شرط 
سعادت، اعتقاد به امام زمان)عج( به تنهایی نیست بلکه عمل 

صالح در کنار آن لازم است.

جنگ های    و  منطقه ای  مشکلات  دلیل  به  کنونی  شرایط  در 
ظهور  دوره  با  تطبیق هایی  برخی  هستیم،  که شاهدش  وحشتناکی 

می دهند، چقدر این مسائل قابل اعتنا است؟
هیچ، این مسائل اصلا قابل اعتنا نیست؛ گاهی کسی در حد 
احتمال و حدس و گمان چیزی در مورد نشانه های ظهور می بیند 
و می گوید ولی نباید آن را به صورت قطع نسبت دهد بلکه باید 
بگوید این نشانه ها بارها در تاریخ تکرار شده و ظهور هم رخ نداده 
است؛ اینکه بر روی نشانه ای دست بگذاریم و فیلم بسازیم و زمان 
تعیین کنیم و مطلبی را به بزرگی نسبت دهیم که جوان ها بلکه 
پیرمردها هم منتظر باشند درست نیست و چندین قرن تکرار 
شده و خبری هم نبوده است. در روایات داریم که »وقاتون« 
)وقت ظهور تعیین کننده( را تکذیب کنید و آنان را به عنوان 

افراد شیاد بشناسید.
اینکه بگویند فلان فرد سفیانی و در ارتش سوریه دیده شده است 
و فیلم بسازیم و برخی موضوعات را به هم پیوند دهیم درست 

نیست.

گاهی انتساب برخی مسائل به افرادی است که انسان در بزرگی   
شخصیت آنان و پاکی نفسشان شک و تردید ندارد، در این موارد چه 

باید کرد؟ 
روانشناسان اصطلاحی به نام »حافظه کاذب« دارند یعنی انسان 
برخی اوقات به جایی می رسد که آنچه را در ذهن دارد به هم 
می ریزد و ذهن فرد هم به او دروغ می گوید. یک وقت برخی افراد 
نزد بزرگی رفتند که بنده او را قبول دارم و پشت سرشان نماز 
می خواندم؛ ایشان نقل کرده بود که مادر علامه طباطبایی ایشان 
را از ورود به فلسفه نهی کرده بود و تحقیق که شد دیدیم که 
مادر علامه در سن کودکی علامه از دنیا رفته است و این مسئله 

خلاف واقع است.
گاهی اوقات بیان مطلبی از روی سادگی است یعنی بزرگی به 
یک فردی اعتماد دارد ولی آن فرد، شیاد است و خود را به یک 
بزرگ نزدیک می کند و چنین چیزهایی را بیان می کند… ما 
مأموریم که این مطالب را از هر کسی که باشد نپذیریم؛ اینکه 
گفته شود حتی پیرمردها هم منتظر باشند، تعیین وقت است و 
وقتی منبع این سخن را دنبال می کنیم ممکن است ببینیم ابتدا 

از سمت فردی ادعا شده است که اختلال حواس دارد و برخی 
هم به آن دامن می زنند.

باید معارف دین را از خرافه جدا کنیم و از خدا بخواهیم ما را 
از سربازان رکاب امام عصر)عج( قرار دهد و اگر زنده بودیم که 
ایشان را ملاقات کنیم و اگر خیر رجعت کنیم و در رکاب حضرت 

باشیم.
تعیین وقت  و  بلند می شود  کنار  و  از گوشه  نفر  روز یک  هر 
می کند و مطالبی را می گوید که اصلا درست نیست و نمی دانم 
چرا برخورد نمی شود؟ اینکه فیلم بسازیم و به خصوص اینکه خط 
و خطوط سیاسی به مسئله هم بدهیم و آن را آلوده به سیاست 
کنیم درست نیست. مگر در دوره مغولان نگفتند ظهور نزدیک 
است و در صفویه گفتند که ظهور امام رخ خواهد داد، صفویه 
آمدند و رفتند و ... باز هم خبری از ظهور نیست. متأسفم که این 
معارف نورانی و ارزشمند اینگونه دستخوش جهل و خرافه قرار 

می گیرد.

 اشاره به بحث رجعت داشتید؛ آیا این باور جزء اصول اعتقادی   
شیعه است؟

اعتقاد به رجعت از اصول دین و مذهب نیست ولی از مسلمات 
باورهای شیعی است؛ اگر کسی نمی تواند آن را هضم و باور کند 
باید ببینیم که چقدر در این زمینه مطالعه دارد و مقاله و کتاب 
خوانده است. کسانی هم هستند که مطالعه کرده اند و آگاهند 
ولی نمی توانند بپذیرند؛ این افراد نه از مسلمانی و نه از تشیع 
خارج هستند؛ این باور مانند اعتقاد به امام زمان)عج( نیست 
ولی جزء مسلمات است و آنقدر تواتر اخبار در این عرصه داریم 
که نمی توانیم منکر آن شویم ضمن اینکه اگر یک سنی از ما 
بپرسد جوابش در خود قرآن است زیرا عزیر نبی )ع(رجعت کرد 

و اصحاب کهف رجعت داشته اند لذا مسئله غیرممکنی نیست.
بنابراین از مسلمات شیعه است ولی از اصول شیعه نیست و اینکه 
ما جزئیات آن را چقدر بفهمیم موضوع دیگری است و اینطور 

نیست که اگر کسی نفهمید اعتقادات او کلا زیرسؤال است.
در دوره رضاخان به شدت بحث رجعت مطرح شد و از مرحوم 
حاج شیخ عبدالکریم حائری سؤال کردند و ایشان تقریبا همین 
پاسخ بنده را دادند و اگر کسی اهل مطالعه باشد مقاله و کتب 
خوب و متعددی وجود دارد که بنده به آن ارجاع می دهم ضمن 
اینکه اگر چیزی باورش دشوار باشد نباید بهانه برای انکار آن 

شود.

باید معارف دین را از خرافه جدا کنیم

 آیت الله علی اکبر رشاد، رئیس شورای حوزه های علمیه استان 
تهران و رئیس و مؤسس پژوهشگاه فرهنگ و اندیشه اسلامی 
در نشست علمی »فقه مقاومت؛ چیستی و مبانی«  که به همت 
مؤسسه آموزش عالی حوزوی امام رضا )علیه السلام( برگزار شد، 
با اشاره به کمبود ادبیات فقهی در زمینه جهاد و مقاومت، بر لزوم 

تولید مباحث فقهی پیش از وقوع رویدادها تأکید کرد.
وی گفت: با وجود اینکه در حوزه پیشینه بسیار عمیقی در دانش 
فقه داریم، اما به خصوص در فقه شیعه در بخش جهاد و مقاومت، 
کار گسترده ای نشده است؛ بدین جهت که فقه، به این دلیل که 
خود را پاسخگوی نیازهای جامعه می داند، تا زمانی که پرسشی 
دلیل  به همین  و  داشت  نخواهد  آن  برای  پاسخی  ندهد،  رخ 
ادبیات گسترده ای برای آن تولید نشده است. در آسیب شناسی 
این مسأله باید گفت که فقه این وظیفه را بر دوش دارد و پیش 
از رخداد واقعه باید ادبیات آن تولید شود، که به طور جدی به آن 

پرداخته نشده است.
آیت الله رشاد با اشاره به تقسیم بندی سنتی جهاد افزود: تقسیم 
جهاد به جهاد ابتدایی و دفاعی، تقسیم بندی و  عنوان گذاری 
مغنی و کاملی نیست؛ چراکه معطوف به رفتار و کیفیت آن است، 
در حالی که به ماهیت آن پرداخته نشده است و با عنایت به آن، 

تقسیمات متعددی در جهاد خواهیم داشت.
رئیس شورای حوزه های علمیه استان تهران در ادامه به ذکر 
انواع جهاد پرداخت و اظهار داشت: جهاد تقسیمات  از  برخی 
متعددی دارد، مانند جهاد وقاعی که غربی ها در دهه های اخیر 
جنگ های پیشگیرانه را تعریف کردند و برای آن تحت عنوان 
باب  این یک  و  »حقوق بشر دوستانه«، جعل اصطلاح کردند 
جدیدی در ادبیات حقوقی غرب بود که پس از ۱۱ سپتامبر 
تولید شد و امروز نیز در بخش قابل توجهی از شئون، غربی ها 

با جعل اصطلاحات دلنشین و پوششی اهداف استکباری خود را 
پیش می برند.

رئیس و مؤسس پژوهشگاه افزود: قسم دیگر جهاد دفاعی است 
که در برابر هجوم دشمن واقع می شود. قسم دیگر نیز جهاد 
مقاومی است به این معنا که دشمن در بخش هایی پیش روی 
کرده است و ما به مقاومت در برابر او می پردازیم. از دیگر اقسام 
جهاد، جهاد ثوری است که با هدف انقلاب رخ می دهد و با این 
داعی است که اوضاع تغییر کند و نظام الهی حاکم شود مانند 
جهاد سید الشهدا علیه السلام و ماهیت آن متفاوت با دیگر انواع 

آن است.
در  داشت:  اظهار  مقاومت  فقه  درباره  ادامه  در  رشاد  الله  آیت 
حوزه مقاومت، ما می توانیم دانش های مختلفی داشته باشیم. در 
سال های گذشته، مباحثی مانند فلسفه مقاومت و مبتنی بر آن، 
الهیات مقاومت، اخلاق، حقوق، فرهنگ و ادبیات و شعر و اقتصاد 
مقاومت مطرح شده است که در سال های اخیر نیز پیشینه ای 
برای آن شکل گرفته و آثار و ساختارهای مختلفی در این باب 

تولید شده است.
ایشان ادامه داد: فقه مقاومت، مجموعه انباشته ای از مسائل است. 
زمانی که حرف از فقه زده می شود، یعنی یک نظام انباشته از 
اجزاء و مسائل و دارای انسجام معرفتی که پایه هویتی آن را 
شکل داده است. سه قسم از احکام در ذیل فقه مقاومت قرار 
که  وضعی  احکام  و  تکلیفی  احکام  حقوقی،  احکام  می گیرد؛ 

هندسه گزاره های فقهی آن را شکل می دهد.
آیت الله رشاد با اشاره به مبانی مقاومت تصریح کرد: مبانی مقاومت 
ناظر به ساحاتی است که فقه المقاومه به آن تعلق می گیرد و 
گسترده است. به طور مثال، اگر دفاع از اقلیم یا استقلال امت 
باشد، مبانی مخصوص به خود را دارد، مانند “الإسلام یعلو و لا 

یعُلی علیه” و یا قاعده نفی سبیل و حریت که می توان برای آن در 
نظر گرفت و هیچ یک منحصر به بخش نظامی نمی شود و دامنه 

گسترده ای در فرهنگ و اقتصاد و دیگر مسائل دارد.
رئیس و مؤسس پژوهشگاه در پایان با اشاره به مفهوم وضع و 
معنای وضع، ۱۲  در  کرد:  تصریح  آن  درباره  مختلف  نظریات 
نظریه متفاوت وجود دارد و یکی از نظریه هایی که حضرت امام 
نیز بدان معتقد است و عموم عرفا نیز قائل به آن هستند، نظریه 
تعلق لفظ به روح معنا است که در صورت تغییرات در طول زمان 
و انواع مختلف، باز لفظ به همان معنا تعلق می گیرد. با التزام به 
این معنا، انواع مختلف تهاجم دشمن در برهه های مختلف و 
تعابیر متعدد رهبر معظم انقلاب مانند تهاجم فرهنگی، مهندسی 
فرهنگی و یا جهاد تبیین، هیچ یک مجازی نبوده و در معنای 
حقیقی خود به کار رفته است، چرا که روح معنا در همه این ها 
انواع متعددی در زمینه های  یکی است و تنها در طول زمان 

مختلف پیدا کرده است.

ضرورت تولید ادبیات و گسترش فقه مقاومت
 علی اکبر رشاد

مهدی فرمانیان

ابوالقاسم علیدوست 
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چرا انقلاب مصر توانست تجربه موفق انقلاب اسلامی را در   
نظام سازی تکرار کند؟

حالا چرا این اتفاقات در مصر افتاد؟ چند عامل وجود دارد که چرا 
انقلاب مصر نتوانست به یک نظام با ثبات تبدیل شود اما انقلاب 

اسلامی ایران در این زمینه موفق بود.
۱. درک متفاوت دو جامعه از اسلام سیاسی: اولین نکته به کمبود 
فعالیت های فرهنگی و کم اطلاعی مردم از اسلام بازمی گردد. 
مردم مصر، اسلام و اسلام سیاسی را مترادف با القاعده، تکفیری 
و امثالهم تلقی می کردند. البته آن موقع هنوز داعش نبود اما 
نگاه های تند مبارزه کنیم و سر ببریم و... وجود داشت. بنابراین 
مردم به نوعی از اسلام سیاسی که تلقی تکفیری از آن داشتند 
انقلاب  وقتی  نبود.  این گونه  شرایط  ایران  در  اما  بودند  متنفر 
اسلامی اتفاق افتاد، مردم اسلام سیاسی را به عنوان یک اسلام 
مترقی همراه با روحانیتی که اهل پویایی و توجه به مسائل روز 
است، درک کردند. این موضوع به تصمیم درست امام خمینی)ره( 
بازمی گردد که خیلی با نگاه های مبارزه مسلحانه همراه نبودند. 
از آن طرف هم کار فرهنگی بسیار گسترده روحانیت که کاملا 
اسلام سیاسی را به نگرشی سیاسی، فرهنگی، فطری و اندیشه ای 
آمیخته بود نه کارهای عملی مانند ریختن در خیابان و کشتن 

و سر بریدن.
۲. حضور قدرتمند اسلام محافظه کار در بافتار جامعه مصر: مانع 
دیگری که بر سر راه شکل گیری یک نظام با ثبات در مصر وجود 
داشت، این بود که اسلام محافظه کار به رهبری الازهر بسیار قوی 
بود. ما هم در داخل کشورمان یک اسلام محافظه کار داشتیم که 
در دوران انقلاب، می گفت نه! انقلاب نکنیم! شاه از تنها کشور 
شیعه محافظت می کند و ما با این اقدامات موافق نیستیم! این ها 
در حوزه علمیه هم بودند و همچنان هم هستند اما تعدادشان 
اندک بود. بحمدالله با کارهایی که امام خمینی )ره( انجام می داد 
این ها نتوانستند هیچ محبوبیتی بین مردم پیدا کنند اما در مصر 
این گونه نبود. اسلام محافظه کار در مصر بسیار قدرتمند بود و 
علمای الازهر بعد از سرکوب اخوان و جریاناتی که اتفاق افتاد، 
درس عبرت گرفته و تلاش می کردند نگاهشان این باشد که ما 

اسلام را از لحاظ فرهنگی و اخلاقی ترویج می کنیم نه سیاسی.
یک نکته دیگر هم داخل پرانتز بگویم و آن، اینکه در کشورهای 
خلیج فارس هم این اتفاق می افتد؛ یعنی دو مدل اسلام کاملا 
معارض با اسلامی که در ایران است ترویج می شود؛ یکی اسلام 
اخوانی است که قطر دارد آن را ترویج می کند و  مبتنی بر نگاه 
اخوانی است و می گوید اسلام آمیخته با سیاست است. اسلام 
دیگری هم هست که الان امارات دارد آن را گسترش می دهد 
و آن نوعی اسلام درویشی است که نزد ما چندان شناخته شده 
نیست. نگاهشان این است که اسلام، دین اخلاق است و باید 
برادرت را دوست بداری؛ حتی اگر مسلمان هم نیستند، به آنها 
این ها  می گویند.  درویشان  که  همان چیزی  مثل  کن.  کمک 
نسبت به مناسک، بی اهتمام اند و حجاب برایشان مهم نیست. 
می گویند مبارزه با اسرائیل را رها کن و اسلام فقط دین محبت 

است.
۳. فقدان رهبری قدرتمند: اتفاق و مانع سومی که باعث شد 
انقلاب مصر به نظام سازی نرسد، فقدان رهبری بود. در انقلاب 
مصر مشخصاً هیچ رهبری وجود نداشت و اخوان المسلمین کار 
را پیش می برد اما در ایران حقیقتاً اگر امام خمینی )ره( حضور 

نداشتند، ممکن نبود که انقلاب به پیروزی برسد.
۴. رویکر انفعالی اسلام سیاسی اخوان المسلمین مصر در جریان 
انقلاب: عامل بعدی رویکرد انفعالی اخوان المسلمین است که 
پیش تر به آن اشاره کردم. این رویکرد منفعل کاملا با مشی امام 
خمینی )ره( فرق می کرد. ایشان از سال ۴۱ خودشان شروع به 

مبارزه کردند و این مبارزه در سال ۴۲ به اوج رسید. اتفاقا جریان 
مذهبی ازجمله شخص حضرت امام )ره( هزینه های بسیاری هم 
دادند. تا جایی که ایشان زندانی و تبعید شدند. نقطه آغاز دوباره 
انقلاب اسلامی از آبان ۵۶ بود که فرزند امام خمینی )ره( وفات 
)شهادت گونه( یافتند و سپس به به امام خمینی )ره( در سرمقاله 
روزنامه اطلاعات توهین شد و بعد هم قیام ۱۹ دی مردم قم 
رخ داد. یعنی می خواهم  بگویم که حضرت امام خمینی )ره(  
همواره در متن انقلاب قرار داشته اند و اصلا این گونه نبوده که 
بگوییم قیامی توسط انقلابیون اتفاق افتاد و ایشان بعدها به این 
قیام پیوستند. ایشان خودشان در متن حرکت بودند و محوریت 
داشتند؛ سایرین آمدند و گرد ایشان جمع شدند اما در مصر 
رفتار کرد. حتی  انفعالی  کاملا  اخوان  و  نبود  این گونه  شرایط 
نسبت به اینکه از هواداران خود بخواهد به تظاهرات ها بپیوندد 

هم ابا داشت.
۵. فقدان هویت اسلامی در انقلاب: وجه تمایز پنجم میان انقلاب 
ایران و مصر ناظر به مسئله هویت است. انقلاب ایران واجد هویت 
اسلامی است، حال آنکه انقلاب مصر فاقد چنین هویتی است. 
شعارهایی که حضرت آقا در بیانیه گام دوم به آنها اشاره می کنند،  
شعارهای اسلامی بسیار پررنگی است. آقای محمد حسین پناهی 
انقلاب اسلامی  با محوریت جامعه شناسی شعارهای  را  کتابی 
تالیف کرده و وقتی این کتاب را مطالعه می کنید، می بینید که 
بخش زیادی از شعارهای انقلاب به موضوع حجاب ارجاع دارد؛ 
یعنی یکی از شعارهای مردم در مقطع انقلاب ناظر به بحث 
حجاب بود. بدین معنا هویت دینی در انقلاب ایران به قدری 
پررنگ است که یک حکم شرعی مانند حجاب، بخش عمده ای از 
شعارهای مردم انقلابی ایران را به خود اختصاص می دهد. اما در 
انقلاب مصر این گونه نبود. نگرش اخوانی ها تلاش می کرد خود را 
از شعارهای دینی دور نگه دارد. اخوانی ها شعاری دارند که همواره 
آن را روی سربرگ هایشان درج می کنند و آن اینکه »الاسلام هو 
الحل«؛ یعنی به دنبال راه حل نگردید، اسلام؛ خود راه حل است. 
اسلام که اگر بیاید همه مشکلات ما را حل می کند. جالب است 
که اخوانی ها در مقطع انقلاب این شعار را کنار گذاشتند.  و 
هیچ جا به شعار »الاسلام هو الحل« تمسک نجستند. به جای 
آن می گفتند آزادی و عدالت؛ حتی اسم حزبشان هم آزادی و 
عدالت شد. یا روی مسائل خنثی تاکید داشتند و تا حد ممکن 
تلاش کردند از مسائل اسلامی فاصله بگیرند. این اشتباه بسیار 
بزرگی در انقلاب مصر بود. حضرت آقا در بیانیه دوم می گویند که  
عامل موفقیت ما رجوع به اسلام بود. اخوانی ها مسیری برعکس  
را طی کردند در واقع استفاده می کردند. شعار اصلی انقلاب ما 
استقلال، آزادی، جمهوری اسلامی بود اما اخوانی ها می گفتند 
که ما حکومت اسلامی نمی خواهیم؛ به خصوص دوست نداریم 
شبیه ایران شویم. ما دولت مدنی و دموکراتیک با ارجاع اسلامی 
می خواهیم؛ یعنی شبیه همان جمهوری دموکراتیک اسلامی که 
امام خمینی )ره( به شدت با آن مخالف بودند و می گفتند که ما 

هرگز به سراغ آن نمی رویم.
۶. فرصت طلبی سیاسی بدون دادن هزینه: تمایز بعدی ناظر به 
فرصت طلبی ای است که در اخوانی ها به چشم می خورد و باز 
هم در انقلاب اسلامی وجود نداردک. اخوانی ها در هزینه هایی 
که دادند با مردم انقلابی شریک نبودند و هزینه ای نکردند اما 
موقع برداشت محصول، در جلوی صف ایستادند و در انتخابات 
شرکت کردند و توانستند ریاست جمهوری را هم از آن خود 
کنند. این برای مردم خیلی دشوار بود و باعث بدبینی آنها شد. در 
انقلاب اسلامی شرایط این گونه نبود و روحانیت برای هزینه دادن 
در صف جلو ایستاده بود. هنگام تقسیم غنایم و در اولین دوره 
انتخابات ریاست جمهوری حضرت امام )ره( اجازه ندادند که هیچ 

روحانی ای نامزد شود. بنابراین امثال شهید بهشتی که بسیار برای 
مسند ریاست جمهوری مناسب بودند هم نامزد نشدند و رقابت 
بین غیر روحانیون صورت گرفت. در نهایت، بنی صدر به پیروزی 
رسید. بنابراین در انقلاب اسلامی مردم هرگز چنین احساسی 
را پیدا نکردند که روحانیت به دنبال تامین منافع شخصی خود 

است.
۷. عدم آگاهی بخشی به مردم در دوران پیشا انقلاب: دیگر تمایز 
موجود میان انقلاب ایران و مصر هم به این موضوع  برمی گردد 
که انقلاب اسلامی، دوره ای طولانی را برای آماده سازی فکری 
مردم طی کرد؛ یعنی مثلًا امام خمینی )ره( از سال ۴۲ به بعد، 
بحث انقلاب اسلامی را شروع کردند و سپس یارانشان در سراسر 
ایران پخش شدند و این مباحث آرام آرام به مردم منتقل شد. 
در نهایت وقتی هنگامه انقلاب فرا رسید، مردم بسیار آگاه بودند 
و می دانستند که چه چیزی می خواهند. از همین روست که ما 
شاهد حضور و مشارکت گسترده مردم در به ثمر رسیدن انقلاب 
اسلامی هستیم. را داریم. وقتی رفراندوم برگزار شد، ۹۱ درصد 
مردم در آن شرکت کردند و  ۹۸ درصد از این ۹۱ درصد به 
جمهوری اسلامی رای دادند. در انقلاب مصر شرایط این گونه 
نبود و سال ها ذهن مردم را از اسلام سیاسی خالی کرده بودند. 
سکولاریسم  نداشتند،  سکولاریسم  از  درکی  هیچ  اصلًا  مردم 
رشد قابل توجهی کرده بود و مردم بیشتر به آن تمایل داشتند. 
وقتی هم انقلاب شد، واقعا مشارکت عمومی مردم در کار نبود و 
حکومتی هم که شکل گرفت، مشارکت عمومی مردم را به همراه 
نداشت. به همین خاطر در رفراندوم مصر فقط ۴۴ درصد مردم 

حضور پیدا کردند.
در  انقلاب  پیشا  استبدادی  و  ارتجاعی  ساختارهای  تدام   .۸
در  موجود  ساختارهای  اینکه  دیگر  نکته  پساانقلاب:  وضعیت 
حکومت مبارک، ارتجاعی و غیردموکراتیک بود. پس از انقلاب، 
اخوان و الازهر تلاش کردند و ارتش هم حمایت کرد تاحد ممکن 
به ساختارهای قبلی دست نزنند. فقط چند بند از قانون اساسی 
را تغییر دادند و بعد آن را به تصویب مردم رساندند. در حالی که 
انقلاب اسلامی این گونه نبود، انقلاب اسلامی عبارت از تغییری 
بنیادین در همه ارکان سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی 
کشور بود و اصلًا نظام سیاسی را کاملا زیر و رو کرد. حتی آن 
ارتش مستحکم و قوی شاهنشاهی هم دستخوش تغییرات بسیار 
و به یک ارتش مکتبی تبدیل شد. اما در مصر، الازهر و اخوان 
ادامه  و  گسترش  مردم  انقلابی  خواسته های  که  ندادند  اجازه 
پیدا کند. در حالی که امام خمینی )ره( در ایران اجازه دادند 

خواسته های مردم انقلابی نوع حکومت را تعیین کند.
در نهایت، سطحی بودن انقلاب مصر و کمبود فعالیت های تربیتی 
و فرهنگی در آن وجه تمایز دیگر این انقلاب با انقلاب اسلامی 
انقلاب  اما  بود  انقلاب کاملًا فرهنگی  ایران یک  انقلاب  است. 
مصر،کاملا سیاسی بود. نظام برآمده از چنین شرایطی نظامی 
نیست که بتواند ثبات خود را حفظ کند؛ بنابراین به سرعت دچار 

فروپاشی شد.

این داغ سوزان 
و محبت فروزان

 ۸۴ تُن بمب؛ جریمه روح بزرگ  
شش ماه از شهادت سید حسن نصرالله می گذرد. اما قرار 

نیست این داغ، خاموش شود.
یوآو گالانت وزیر جنگ سابق رژیم صهیونسیتی می گوید:  
از نیروی هوایی خواستم نقشه ای برای کشتن رهبر حزب 
الله  ارائه دهد و در مورد شانس موفقیت پرسیدم؟ گفتند 
۹۰ درصد. گفتم چند تن بمب می ریزید؟ گفتند ۴۰ تن. 
گفتم دو برابر کنید ...  ۸۴ تن مواد منفجره شلیک شد".
شهیدان نصرالله و صفی الدین و همرزمان آنها، نصاب 
تازه ای را برای فتوّت و جوانمردی به ثبت رساندند. آنها  
از مردم  برای دفاع  اسلام،  امت  برای عزت  دادند  فدیه 

مظلوم غزه.
نتانیاهوی  و  جنایتکار  اسرائیل  می کرد  فکر  کسی  چه 
خونخوار، به شرایط مقاومت غزه برای آزادی نزدیک به  

دو هزار اسیر فلسطینی تن بدهند؟
این، از برکت خون شهدای مقاومت است که همین امروز، 
۶۰۲ اسیر فلسطینی از زندان های رژیم صهیونیستی آزاد 
می شوند. ده ها تن از این اسیران به چند بار حبس ابد 

محکوم شده بودند و هیچ امیدی به آزادی نداشتند. 
امروز، دشمنان هم به عجز و حقارت اسرائیل )و حامی 
آمریکایی آن( در برابر مقاومت غزه اعتراف می کنند. اگر 
نبود مقاومت شجاعانه و حکیمانه لبنان به سیادت جناب 
سید حسن)ره(، قطعا این پیروزی هم اتفاق نمی افتاد و 
نقشه نابودی نام فلسطین از تاریخ و جغرافیا نقش بر آب 

نمی شد ..

سید حسن می توانست بماند؛ اما شرافت، عزت، جوانمردی 
و حکمت متعالیه استقامت چه می شد؟ او فدا شدن را 
برگزید، چنان که اقتضای عظمت روح است. به تعبیر بلند 
استاد شهید مطهری: "اساسا روح که بزرگ شد، تن به 
زحمت می افتد و روح که کوچک شد، تن آسایش پیدا 
می کند... وقتی که روح بزرگ شد، جسم و تن چاره ای 
ندارد جز آن که به دنبال روح بیاید و به زحمت بیفتد ...

و  الهی  هدف های  راه  در  که  می کند  آرزو  بزرگ  روح 
شکافته  فرقش  شود.  کشته  خودش،  بزرگ  هدف های 
می شود، خدا را شکر می کند. روح وقتی که بزرگ شد، 
خواه ناخواه باید در روز عاشورا ۳۰۰ زخم بر بدنش وارد 

شود.
آن تنی که در زیر سم اسب ها لگدمال می شود، جریمه 
حق  جریمه  حماسه،  یک  جریمه  بزرگ،  روحیه  یک 
روح  که  وقتی  می دهد.  را  شهید  روح  جریمه  پرستی، 
بزرگ شد، به تن می گوید من می خواهم به این خون 

ارزش بدهم.
چرا دور کلمه شهید را هاله ای از قدس گرفته است؟ چون 
شهید کسی است که یک روح بزرگ دارد، روحی که 
هدف مقدس دارد، کسی است که برای خودش کار نکرده 
است، کسی است که در راه حق و حقیقت و فضیلت قدم 

برداشته است".

و  باید  و  شده اند  عاشورایی  همرزمانش،  و  سید حسن 
شاید که دل ها تا ابد بی قرار شان باشند. این داغ سوزان و 
محبت فروزان، هرگز سرد نخواهد شد. جان ها، نو به نو از 
این مشعل  فروزان، اقتباس می کنند؛ و شور و شعور است 

که از این سرچشمه فیاض می جوشد.

محمد ایمانی

شهید نصرالله پاسخ می دهند  
محور مقاومت بر روی راهبردها، مفاهیم و دیدگاه های کلان 
و  مفاهیم  مقاومت،  محور  در  می رسد.  توافق  به  اساسی  و 
مشخص اند،  دشمنان  هستند؛  واضح  راهبردی  دیدگاه های 
دوستان شناخته شده اند و اهداف روشن است. منطقه باید به 
کجا برسد؟ منافع مردم منطقه چیست؟ امنیت، آسایش، کرامت، 
عزت، آزادی، حاکمیت و استقلال آنها در کجا نهفته است؟ همه 
این ها در دیدگاه نسبت به آمریکا، نسبت به پروژه رژیم اشغالگر 

و نسبت به اوضاع منطقه واضح است.
ما هر جنبش مقاومت و هر کشوری در محور مقاومت، بر اساس 
تصمیم خود عمل می کند. آنها هستند که تصمیم می گیرند، 
تعیین می کنند، جبهه را باز یا بسته می کنند، صلح می کنند یا 
می جنگند، و این موضع یا آن موضع را در هماهنگی با دیدگاه 
راهبردی و انطباق با منافع ملی و ملاحظات ملی اتخاذ می کنند. 
زیرا هر یک از ما در یک کشور زندگی می کنیم؛ مقاومت در 
لبنان است، در سوریا در سوریه است، مقاومت در  لبنان در 
عراق در عراق است، برادران در یمن در یمن هستند و مقاومت 
در فلسطین در میان مردم خود در فلسطین است. این معادله 
خلاقانه است که هیچ کس به دیگری چیزی را تحمیل نمی کند 

یا دستور نمی دهد.

تجربیات  از  می کنیم،  تبادل  را  نظرات  می کنیم،  مشورت  ما 
یکدیگر استفاده می کنیم، اما هر کس در کشور خود تصمیم 
کشورش  و  مردم  منافع  و  راهبردی  دیدگاه  با  که  می گیرد 
هماهنگ باشد. و این همان چیزی است که در نبرد طوفان 
برخی  عرب،  جهان  در  متأسفانه  است.  جریان  در  الاقصی 
سیاستمداران، نویسندگان، مفسران، افراد و رسانه ها نمی توانند 
این صحنه را درک کنند و بنابراین به تحلیل های اشتباه ادامه 
اساس  بر  آنها  زیرا  اشتباه می گیرند. چرا؟  مواضع  و  می دهند 

داده های نادرست عمل می کنند.
مثلًا وقتی انصارالله یا برادران در یمن یا مقام شجاع و عزیز 
سید عبدالملک الحوثی )حفظه الله( تصمیم می گیرند که برای 
شکستن محاصره غزه، نبرد دریای سرخ را آغاز کنند، ذهن آنها 
نمی تواند درک کند که این ایران نبوده که از سید عبدالملک 
خواسته این کار را انجام دهد و این کاملًا نادرست است. وقتی 
حزب الله جبهه را در ۸ اکتبر برای حمایت از غزه باز می کند، 
نمی توانند درک کنند که این ایران نبوده که به حزب الله گفته 
جبهه را برای حمایت از غزه باز کند. و همین طور وقتی مقاومت 
عراقی عملیات های خود را علیه پایگاه های اشغال آمریکا در عراق 
و سوریه آغاز می کند، نمی توانند درک کنند که این ایران نبوده 

که چنین درخواستی کرده است.

می دانید چرا؟ زیرا دنیا این گونه است، جهان این گونه است. ما 
از آنها دلخور نیستیم. در جهان، وقتی حکومتی از جنبش های 
یا جنبش های  مقاومت، جنبش های سیاسی، احزاب سیاسی 
مبارزه ملی حمایت می کند و به تدریج به آنها پول و سلاح 
می دهند، این مقاوم ها و مبارزان را به پیروان و ابزارهایی تبدیل 
آنها  از  حمایت  قطع  یا  سلاح  حمایت،  پول،  با  که  می کنند 
اخاذی می کنند: اگر چنین نکنید، اگر چنین نباشید، اگر به 
چنین چیزی پاسخ ندهید. بنابراین آنها به برده تبدیل می شوند. 
فقط  ندارد،  وجود  برده ای  هیچ  مقاومت،  محور  تجربه  در  اما 
آزادگان شریف و فرماندهان شهیدی هستند که برای امت خود 
پیروزی می آفرینند. این همان قاعده است و به همین دلیل آنها 
نمی توانند درک کنند که آنچه جنبش های محور مقاومت انجام 
می دهند، تصمیمات خودجوشی است که از باورها، اراده، ایمان، 
صداقت و اخلاص آنها سرچشمه می گیرد. آنها ابزار نیستند. و 
این روش امروز در جبهه مقاومت، در محور مقاومت در منطقه 
ما، روشی بی نظیر در تاریخ بشریت است و نه فقط در عصر 
حاضر، بلکه روشی بی سابقه است. )سخنرانی شهید سید حسن 

نصرالله, ۱۱ اسفند ۱۴۰۲(

 چرا محور مقاومت، نیابتی ایران نیست؟

مقایسه انقلاب مصر و انقلاب ایران در آینه بیانیه گام دوم
محسن ردادی
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 سال سوم                                    شماره پانصدوسی وچهار
اقتصاد

 امضای طلایی وزیر در مافیای
 واردات برنج در میان است!

وجود مافیا و رانت در واردات برنج یکی از چالش های بزرگ اقتصادی 
کشور در حال حاضر به حساب می آید که این مساله تأثیرات منفی 
گسترده ای بر بازار و معیشت مردم داشته است گویا این چالش طی 
چند ماه اخیر به اوج خود رسیده است بطوری که یاشار سلطانی از 
فعالان رسانه ای اصلاح طلب در مطلبی به این نکته اشاره کرده 

است در بخشی از مطلب سلطانی آمده است: 
»دلیل همه بحران های برنج، روغن، نهاده ها، حبوبات و ... در ایران 

فقط سؤمدیریت، ناکارآمدی و یا سودجویی مدیران است.
میزان مصرف سالیانه کشور مشخص است. بر اساس آمار رسمی 
سازمان ملی آمار، نقطه ی تعادلی واردات در حدود ۱,۲۰۰,۰۰۰ تن 
تا ۱,۵۰۰,۰۰۰ تن است که بستگی به تولید داخل در آن سال دارد.
گواه  به  شد  سیستمی  اقلام  واردات  مجوز  صدور  که  زمانی  از 
واردکنندگان و فعالان اقتصادی این سیستم در همین مدت کوتاه 
کارایی قابل توجهی داشته و از توزیع رانت جلوگیری می کرده است. 
با این حال در دولت مسعود پزشکیان آقای نوری قزلجه، وزیر جهاد 
کشاورزی تصمیم گرفته تا با نادیده گرفتن این فرایند سیستمی 
به صورت شخصی و بدون طی کردن مراحلی ]شما بخوانید امضا 
طلایی[ به برخی افراد مجوزهای خاص برای واردات اقلام مصرفی 

بدهد.
در حال حاضر یک مجوز واردات ۱۰ هزار تنی برنج برای فردی به 
اسم »کمال خان بابایی« و دو مجوز واردات بیش از ۷۰ هزار تنی 
روغن و کنجاله برای آقای »مدلل« که از نام های آشنایی این دست 

اخبار است صادر شده است.
سیستمی  فرایند  گرفتن  نظر  در  بدون  واردات  مجوزهای  این 
وعادلانه ی صدور مجوز واردات صورت گرفته و توزیع آشکار رانت و 

دامن زدن به فسادی مشهود است.«
رانت و فساد در واردات برنج

اما فارغ از این اطلاعاتی که توسط این فعالان رسانه ای اصلاح طلب 
منتشر شده است باید گفت صدور مجوزهای رانتی و ناپایداربررسی ها 
نشان می دهد که یکی از مهم ترین معضلات بازار برنج، سوءمدیریت 
در صدور مجوزهای وارداتی است. نه تنها میزان واردات بر اساس نیاز 
واقعی بازار برنامه ریزی نشده، بلکه رویه های غیرشفاف در این روند 

به توزیع ناعادلانه مجوزهای واردات منجر شده است.
این مجوزها اغلب به افراد یا گروه های خاصی داده می شود که 
گمان می رود با سوءاستفاده از امکانات دولتی، منافع شخصی خود 
را تأمین می کنند. این رویه منجر به افزایش بی رویه قیمت برنج در 
بازار شده است. برای مثال، در آستانه سال نو، پیش بینی می شود که 
قیمت برنج داخلی به ۲۵۰ هزار تومان برسد که این افزایش، نتیجه 
بی تدبیری در مدیریت واردات و فساد ساختاری در این حوزه است.

واردات با ارز ارزان و فساد مرتبط با مافیا یکی از نمونه های واضح 
فساد اقتصادی در دولت است ، واردات برنج با ارزهای یارانه ای یا 
ارزان قیمت است. این برنج ها به جای اینکه برای تثبیت بازار و 
کاهش قیمت مصرف کننده استفاده شوند، تحت نظارت مافیاهای 
اقتصادی به بازار عرضه شده و سود هنگفتی به جیب واسطه ها وارد 
کرده است. این اتفاق در حالی روی داده که کشاورزان داخلی از 
کاهش قیمت محصولات خود و مشکلات فروش برنج های داخلی 
گلایه کرده اند. تنها در بازه ای کوتاه از زمان، این فسادها باعث بحران 

در بازار برنج شده است.
 واردات گسترده با ارز دولتی، بدون نظارت کافی و در شرایطی که 
کمبود ارز برای کالاهای ضروری وجود دارد، نمونه ای از عملکرد 
مافیاها در این زمینه است. این سوءمدیریت نه تنها بازار را بی ثبات 
کرده، بلکه به معیشت مصرف کنندگان و اعتماد عمومی به سیستم 
مدیریت اقتصادی آسیب زده است. چنین عملیاتی باعث شده است 
که قیمت برنج داخلی و وارداتی، تحت فشار سودجویان افزایش یابد.

چالش های مرتبط با رانت و مافیا
وابستگی به واردات: مشکلات مدیریتی و عملکرد مافیاها باعث 
شده است که بازار برنج به واردات وابسته بماند. این وابستگی ضمن 

افزایش قیمت ها، به تولید داخلی آسیب زده است.
عدم برنامه ریزی صحیح: نادیده گرفتن نیاز واقعی بازار و صدور 
مجوزهای اشتباه منجر به بحران در سیستم عرضه و تقاضا شده 
است. همچنین، این عوامل به رانت برخی از تجار خاص دامن زده 

است.
راهکارهای پیشنهادی برای مقابله با مافیا و رانت

اصلاح زیرساخت های نظارتی:ایجاد شفافیت در روند صدور مجوزها 
و واردات برنج و جلوگیری از توزیع غیرعادلانه آن، اولین گام برای 

مقابله با رانت خواری است.
حمایت از کشاورزی داخلی:تقویت تولید داخلی برنج با سرمایه گذاری 
در حوزه زیرساخت ها و کاهش وابستگی به واردات می تواند قدرت 

مافیاها را کاهش دهد.
تک نرخی کردن ارز:حذف ارزهای رانتی و اختصاص منابع به واردات 
کالاهای ضروری مانند برنج با نظارت دقیق می تواند به حذف فساد 

کمک کند.
با  جدی  برخورد  و  گذشته  تخلفات  مقامات:بررسی  پاسخگویی 
مدیرانی که در فرآیند ایجاد رانت و فساد نقش داشته اند، از اهمیت 

ویژه ای برخوردار است.
رانت و فساد مرتبط با واردات برنج، بحرانی جدی در زیرساخت های 
اقتصادی کشور ایجاد کرده که نیاز به اقدامات سریع و قاطع برای 
برطرف کردن این مشکل احساس می شود. توجه به این موضوع 
می تواند تأثیر قابل توجهی بر معیشت مردم و اعتماد عمومی به 

سیستم مدیریت اقتصادی کشور بگذارد.

انتقاد  برنامه »بدون خط خوردگی« رادیو گفت وگو با موضوع 
نمایندگان مجلس از نوسانات ارزی و تصمیمات اقتصادی دولت با 
حسینعلی حاجی دلیگانی، نماینده شاهین شهر در مجلس شورای 
اسلامی و مهرداد لاهوتی، نایب  رئیس کمیسیون برنامه و بودجه 

مجلس شورای اسلامی به صورت تلفنی به گفتگو پرداخت.

افزایش نرخ ارز دستوری بوده است  
حسینعلی حاجی دلیگانی با اشاره به تصمیم دولت مبنی بر حذف 
از  ارز، اظهار کرد:  ارز نیمایی و تلاش برای یکسان سازی نرخ 
همان ابتدا، ما با ارسال نامه، برگزاری جلسات، ارائه تذکر و طرح 
پرسش، به آقای همتی، رئیس کل وقت بانک مرکزی، اعلام 
کردیم که این تصمیم فاقد پیوست عدالت محور است؛ به این معنا 
که مشخص نیست با اجرای این سیاست، برای اقشاری که تحت 
فشار قرار می گیرند و به طور نامحسوس متضرر می شوند، چه 
تدبیر و راهکاری اندیشیده شده است. در حالی که هدف اعلامی 
این بود که صادرات به نفع شرکت های تولیدی بزرگ رونق یابد 
و چرخ تولید به حرکت درآید، اما به تبعات این تصمیم بر زندگی 

اکثریت مردم توجهی نشد.
وی با تأکید بر اینکه افزایش نرخ ارز دستوری بوده است، افزود: 
نرخ ارز و تقاضا در شرایط عادی تعیین کننده است، اما شرایط 

کنونی، شرایط تحریم است.
این نماینده مجلس با استناد به برنامه ارائه شده توسط وزیر 
اقتصاد برای کسب رأی اعتماد، خاطرنشان کرد: در برنامه ای که 
آقای همتی، برای جلب اعتماد نمایندگان ارائه کردند که بنده 
آن را دارم و در صورت لزوم در جلسه استیضاح ارائه خواهم کرد 
ایشان صراحتاً اعلام کردند که از جمله برنامه هایشان، ایجاد ثبات 

در قیمت ها و برقراری ثبات در نرخ ارز و جلوگیری از افزایش 
آن است.

بانک مرکزی و وزارت اقتصاد صرفاً مجری تصمیمات کلان   
ارزی اتخاذ شده در جلسات سران سه قوه هستند

در ادامه، مهرداد لاهوتی در مصاحبه تلفنی با رادیو گفت وگو 
ضمن تأیید اصل انتقادات مطرح شده، اظهار کرد: علت اصلی 
طرح استیضاح، نوسانات ارزی و افزایش قیمت ارز است، اما 

ما معتقد نیستیم که این تنها عامل مؤثر باشد.
وی با تأکید بر اینکه تصمیمات کلان ارزی در جلسات سران 
سه قوه اتخاذ می شود و بانک مرکزی و وزارت اقتصاد صرفاً 
آقای  انتقادات  اگر  افزود:  هستند،  سیاست ها  این  مجری 
حاجی دلیگانی متوجه بانک مرکزی بود، شاید پذیرفتنی تر 

می نمود. نکته دیگر اینکه، ایشان خود در جلسه غیرعلنی مجلس 
که با حضور آقای دکتر پزشکیان برگزار شد، حضور داشتند و 
آقای همتی صراحتاً اعلام کردند که تصمیمات ارزی در جلسه 
سران قوا اتخاذ می شود و بانک مرکزی و وزیر اقتصاد مجری 

هستند.
نایب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با اشاره به ضرورت 
رفع تعهد ارزی برای حمایت از تولیدکنندگان، تصریح کرد: این 
اقدام به نفع کشور است. تمامی تولیدکنندگان عنوان می کردند 
که ما کالاهای خود را با ارز آزاد در کشور تولید می کنیم، اما 
در نهایت مجبور هستیم ارز حاصل از صادرات را با نرخ معینی 
در بازار عرضه کنیم. این مسئله ای بود که همه نمایندگان در 
راستای حمایت از تولیدکنندگان، نسبت به آن دغدغه داشتیم. 

بنابراین، باید اقدامی در این زمینه صورت می گرفت.

وی با تأکید بر شرایط ویژه کشور، افزود: ما در شرایطی هستیم 
با  و  نداریم  را  جهانی  بازارهای  در  پول  جابه جایی  امکان  که 
محدودیت هایی مواجه هستیم. چرا نمی خواهیم این واقعیت را 
بپذیریم؟ باید این مسئله را بپذیریم. ما در گذشته ۲ میلیون و 
۷۰۰ هزار بشکه نفت صادر می کردیم و ارز حاصل از آن وارد 
کشور می شد، اما اکنون چنین امکانی وجود ندارد. فرقی نمی کند 
چه دولتی بر سر کار باشد، دولت آقای پزشکیان، دولت آقای 
رئیسی، دولت آقای روحانی یا دولت آقای احمدی نژاد؛ شرایط 

همین است.

لاهوتی تأکید کرد: اقتصاد ما امروزه با معادلات سیاسی ما با 
جهان گره خورده است. ما باید بتوانیم نفت خود را به فروش 

برسانیم و کالاهای خود را صادر کنیم.

ارز دستوری در سیبل انتقادات؛
 نمایندگان مجلس خواهان پاسخگویی وزیر اقتصاد

حسینعلی حاجی دلیگانی - مهرداد لاهوتی

برنامه »گفت وگوی سیاسی« رادیو گفت وگو با موضوع 
ایران و پیوستن به FATF؛ از کارآمدی تا ناکارآیی 
در زمان تحریم و با حضور دکتر سید محمدسجاد 

واعظ کارشناس مسائل بین الملل به روی آنتن رفت.

سید محمدسجاد واعظ با بیان اینکه نگاه آکادمیک 
غالب در ایران سال ها است که تحت تأثیر این تفکر 
قرار دارد که توسعه کشور صرفاً از طریق پیروی از 
مسیر ترسیم شده توسط غرب امکان پذیر است، گفت: 
این دیدگاه در محافل دانشگاهی و آکادمیک کشور 
تدریس و ترویج می شود و مدافعان برجسته ای در 

حوزه های نظری و اجرایی دارد.
وی با انتقاد از این رویکرد بیان کرد: این تفکر، تنها راه و 
مسیر توسعه را در پیروی از الگوهای غربی می بیند و برای 
عقب نماندن از کشورهای دیگر، تسلیم سازوکارهای نظام 
این اساس،  بر  بین الملل و ساختار آن را ضروری می داند. 
تلاش مدافعان این دیدگاه بر آن است که با ارائه ادله  های 
مختلف، عضویت ایران در FATF را برای کشور سودمند 

جلوه دهند.

 FATF به ایران  پیوستن  مدافعان  نظر  به  اشاره  با  واعظ 
اظهار کرد: این افراد، در بحث توسعه با محوریت اقتصاد، 
عضویت در FATF را به عنوان پیش شرط تعاملات بانکی با 
سایر کشورها عنوان می کنند. واقعیت آن است که در حوزه 
تا دنیا را به نوعی مدیریت  قدرت نرم، آمریکا تلاش دارد 
کند و کنترل جریان پول در جهان را از طریق FATF و 

سازوکارهای مشابه دنبال می کند.
وی FATF را شاکله نرم افزاری تفکر اقتصادی آمریکایی 
دانست که هدف آن، کنترل جریان پول در دنیا و کسب 
اطلاعات دقیق درباره مبدا، مقصد و حوزه سرمایه گذاری هر 
پول است و عنوان کرد: با این رویکرد، آمریکا در تلاش است 
تا خروجی مطلوب خود را از اقتصاد جهانی به دست آورد و 
این تفکر را در حوزه های آکادمیک نیز ترویج می کند تا مسیر 

عضویت در FATF را برای کشورها هموار سازد.

این کارشناس مسائل بین الملل در مصاحبه با رادیو گفت وگو 
درباره موافقان طرح FATF اظهار کرد: عدم پیوستن به 
FATF از سوی برخی، به عنوان عاملی برای فلج کردن 

به عنوان یک   FATF و اقتصاد کشورها معرفی می شود 
ابزار نرم افزاری برای مدیریت اقتصاد جهانی به تصویر کشیده 
می شود. اما واقعیت این است که این موضوع فراتر از مسائل 
اقتصادی است و به هویت و استقلال کشورها مرتبط می شود.

 FATF عضو  کشورهای  آیا  که  سوال  این  طرح  با  وی 
تجربه  بررسی  به  کرده اند،  پیدا  بهتری  اقتصادی  وضعیت 
عضویت  کرد:  بیان  و  پرداخت  پاکستان  همسایه،  کشور 

پاکستان در FATF و WTO و مشکلات اقتصادی این 
کشور، به  ویژه در حوزه گاز نشان می دهد که عضویت در 
این سازمان ها نتوانسته است بهبودی در وضعیت اقتصادی 

پاکستان ایجاد کند.

واعظ با اشاره به تلاش ایران برای صادرات گاز به پاکستان و 
مخالفت آمریکا با این پروژه، اظهار کرد: عضویت پاکستان در 
سازمان های بین المللی، عاملی برای محدود شدن استقلال 

عمل این کشور شده است.
وی با تأکید بر اینکه هدف اصلی FATF نفوذ در استقلال 
کشورهاست، بیان کرد: عضویت در FATF مقدمه ای برای 
عضویت در WTO و سایر سازمان های بین المللی است که 

در نهایت منجر به محدود شدن استقلال کشورها می شود.

این کارشناس مسائل بین الملل با تصریح بر اینکه تبلیغات 
موافقان FATF بیشتر جنبه پمپاژ تبلیغاتی دارد، تاکید 
کرد: عضویت در این سازمان، تغییری اساسی در وضعیت 
اقتصادی ایران ایجاد نخواهد کرد زیرا اساسا خصومت آمریکا 
با جمهوری اسلامی ایران در همه حوزه ها یک مسئله عیان 
است و تا زمانی که این خصومت پابرجاست، عضویت در 

FATF هیچ تغییری در وضعیت ایران ایجاد نخواهد کرد.

وی در پاسخ به سوال مجری درباره شفافیت مالی با عضویت 
در FATF اظهار کرد: شفافیت مالی از ملزومات عضویت 
است، اما این موضوع تأثیر چندانی بر بهبود شرایط داخلی 

نخواهد داشت.

اشتباه  تصوری  را   FATF در  عضویت  با  شفافیت  واعظ 
دانست و تصریح کرد: کسانی که به دنبال فساد مالی هستند، 
راه های دیگری مانند دیپ  نت، بازار سیاه و رمز ارزها را برای 
پیدا خواهند کرد  فعالیت های غیرقانونی خود  و  پولشویی 
و عضویت در FATF مانع جدی برای آن ها نخواهد بود. 
بنابراین پیوستن به این سازمان حتی خواسته موافقان آن را 

هم تامین نخواهد کرد.

عضویت در FATF تغییری اساسی در وضعیت 
اقتصادی ایران ایجاد نخواهد كرد

سید محمدسجاد  واعظ

 استیضاح حق طبیعی 
مجلس است

اقتصاد ایران در سه ماه گذشته و پس از اجرای سیاست های 
ارزی دولت چهاردهم با افزایش نرخ دلار در بازار غیررسمی 
همراه شد، به طوری که نرخ دلار از محدوده ۶۰ هزار تومان، 

اکنون به کانال ۹۲ هزار تومان رسیده است. 

البته در دو سال گذشته اتفاقات زیادی در سطح منطقه و حوزه 
بین الملل رخ داده اما کارشناسان معتقدند تغییر سیاست های 
اقتصادی دولت در حوزه ارز باعث شد تا نوسانات این بازار 
شدت بگیرد. سیاست دولت چهاردهم تک نرخی شدن نرخ ارز 
بود که بانک مرکزی این سیاست را با ایجاد بازار ارز تجاری 
و حذف ارز نیمایی اجرا کرد اما نرخ ارز هنوز تک نرخی نشده 
است و از سوی دیگر افزایش نرخ ارز بر شرایط اقتصادی و 

معیشت مردم اثر منفی دارد.

سیاست ارزی دولت در حالی اجرا شد که تحولات بسیاری در 
منطقه رخ داد و ترامپ به عنوان رئیس جمهور آمریکا ساکن 
کاخ سفید شد.  بررسی بازار ارز نشان می دهد از زمان عملیات 
طوفان الاقصی در سال گذشته تا شهریور امسال اتفاقات زیادی 
رخ داد اما نرخ دلار به عنوان شاخص بازار نوسان محدودی 
داشت و در محدوده ۶۰ هزار تومان بود ولی وقتی سیاست 
ارزی دولت چهاردهم اجرایی شد، نرخ دلار روند صعودی به 

خود گرفت. 

حالا   ۹۱ نماینده مجلس، یکی از علت های افزایش نرخ ارز 
را سیاست های عبدالناصر همتی به عنوان وزیر اقتصاد دولت 
چهاردهم می دانند و تاکید دارند با ماندن او در قامت وزیر 
اقتصاد، نرخ ارز همچنان افزایشی خواهد بود. از این رو ۱۲ 

اسفند قرار است جلسه استیضاح وی برگزار شود.
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انقلاب  سینما  هم اندیشی  محافل  دوره  چهاردهمین  مراسم 
و »جایزه سینمایی ققنوس« شامگاه جمعه )۳ اسفندماه( در 

فرهنگسرای اندیشه برگزار شد.
این مراسم که با اجرای ابوالفضل همراه برگزار شد با ۳۰دقیقه 
تاخیر آغاز و در ابتدا کلیپی از سخنان رهبر معظم انقلاب در 

خصوص هنر سینما پخش شد.
پس از آن همزمان با ورود ابراهیم حاتمی کیا گروه سرود »صدر 
عشق« دو سرود با عنوان »انا علی العهد« برای شهدای مقاوت و 

»غدیر« برای امیرالمومنین)ع( اجرا کردند.
در ادامه سعید مظاهری، دبیر رسانه چهاردهمین دوره جایزه 
سینمایی ققنوس در سخنانی گفت: پس از فقدان شهید مرتضی 
آوینی آنچه در فضای رسانه ما مطرح شد این بود که برخی شهید 
مرتضی آوینی را به عنوان روایت فتح و مستندساز می شناختند 
و کسی به دنبال اندیشه او نبود و از این منظر در حق ایشان 

کم لطفی شد.
وی ادامه داد: پس از اتفاقات سال ۸۸ جریانات رسانه ای هرکدام 
به نحوی خود را ادامه دهنده راه شهید آوینی می دانستند که 
یکی  از این  رسانه ها همین محفل هم اندیشی سینما انقلاب بود 
که سعی داشت خلاء گفتمان  انقلاب در سینما را مدنظر قرار 

دهد. 
مظاهری خاطرنشان کرد: از سال ۸۹ نخبگان زیادی در این 
محفل به دنبال هم جمع شدند تا کمک کنند تا سینما انقلاب 
بتواند یک مشکل از مسائل مردم را حل کند، امسال در دوره 
چهاردهم  در سه محور فعالیت داشتیم که اول از همه برگزاری 
نشست نخبگان و دانشجویان پس از فیلم های جشنواره فیلم  

فجر بود که ده شب همزمان با جشنواره برگزار شد.
وی ابراز کرد: در دومین محور همچنین  محافل دانش آموزی 
برای سینما کودک و نوجوان برگزار کردیم که این نوجوانان 
ورکشاپ  آنها  برای  که  بودند  فعال  رسانه های  انسان  هرکدام 

تخصصی برگزار شد.
سعیدی بیان کرد: محور سوم ما هم  به جریانی که به آن  اشاره 
کردم مربوط می شد که پس از ۱۵ سال فعالیت به یک  بازنگری 
عنوان  با  تخصصی  برنامه  یک  منظور  به همین  داشتند.  نیاز 
قرارگاه هنر در شبکه قرآن برگزار و ایده های جدید را در آن 

برنامه بررسی کردیم.
در ادامه این مراسم یکی از اعضای هیات داوران چهاردهمین 
جایزه سینمایی ققنوس در سخنان کوتاهی گفت: در ارزیابی و 
داوری فیلم ها همیشه این سوال وجود دارد که چرا باید چند نفر 
فیلم ها را دیده و داوری کنند. گلایه از این امر وجود دارد که 
رای عمومی به فیلم ها وجود ندارد. بنابراین ما سعی کردیم در 
چند سال گذشته یک  بانک اطلاعاتی از اساتید و نخبگان سینما، 

دانشگاه و رسانه انتخاب کنیم که آنها به فیلم ها رای بدهند.
انتخاب  فیلم ها  داوری  برای  را  امسال ۵۰۰نفر  داد:  ادامه  وی 
کردیم که از میان فیلم های اکران شده جشنواره ۱۰فیلم  به 
مرحله نهایی رسید و در نهایت داوری تخصصی در محورهای 

مختلف جشنواره اتفاق افتاد.
پس از آن بیانیه هیات داوران چهاردهمین دوره »جایزه سینمایی 

ققنوس« قرائت شد.
»جایزه  دوره  چهاردهمین  داوری  مراحل  از  کلیپی  سپس 

سینمایی ققنوس« پخش شد.

در ادامه نوبت به بخش اهدای جوایز رسید و اولین جایزه مربوط 
در بخش خانواده بود که به فیلم »پیشمرگ« رسید و این جایزه 

به آرش زینال خیری اهدا شد.
آرش زینال خیری در سخنان کوتاهی گفت: فردا سالگرد شهید 
قهاری، نقش اصلی فیلم پیشمرگ است و روحش قرین آرامش 
باشد. خوشحالم که سیمرغ مردمی جشنواره فیلم فجر به فیلم ما 
رسید و از مردم می خواهیم که از فیلم های دفاع مقدس و جبهه 
مقاومت در اکران عمومی حمایت کنند تا دلگرمی برای همکاران 

من باشد تا به مسیر خود ادامه دهند. 
سپس در بخش پویانمایی جایزه به انیمیشن »افسانه سپهر« به 

مهدی جعفری جوزانی تهیه کننده این اثر تقدیم شد.
مهدی جعفری جوزانی پس از دریافت جایزه خود تصریح کرد: 
ما با آژانس شیشه ای ابراهیم  حاتمی کیا عاشق سینما شدیم و 
امیدوارم ایشان در این  حوزه پایدار باشند، از تمام بچه های تیم 
افسانه سپهر هم تشکر می کنم که این اثر را برای مردم عزیز 
این جریان  بتوانیم  اکران عمومی  امیدوارم در  تولید کردند و 

انیمیشن را ادامه دهیم.
از سوی منتقدان خارجی در مورد  پیام تصویری  سپس یک 

»افسانه سپهر« پخش شد.
از سید مقاومت »شهید سیدحسن نصرالله«  ادامه کلیپی  در 

نمایش داده شد.
پس از آن جایزه بخش پیشرفت و مردم به فیلم »ناتور دشت« 

تعلق گرفت و جایزه این بخش به مهدی فرجی تقدیم شد.
مهدی فرجی هم پس از گرفتن جایزه خود با اشاره به شیوه نوین 
داوری در این رویداد خاطرنشان کرد: با افزایش تعداد داوران 
میزان خطا در این داوری کمتر و صحت سنجی آنها بهتر خواهد 
شد. همچنین امیدوارم سینمای ایران روزی ده تا مثل ابراهیم 

حاتمی کیا داشته باشد.
در ادامه جایزه بخش روایت مقاومت و قهرمان به فیلم »خدای 
جنگ« رسید و جایزه این بخش به حسین دارابی تهیه کننده 

این فیلم اهدا شد.
سینمایی  جایزه  داوران  هیات  از  تشکر  با  هم  دارابی  حسین 
ققنوس گفت: از آقای مومنی شریف و حمزه زاده تشکر می کنم 
چون پنج سال پیش برای تولید این فیلم زحمت کشیدند اما 
امکان تولیدش در حوزه هنری محقق نشد، همچنین از آقای 
ابراهیم حاتمی کیا تشکر می کنم چون مشاوره های خوبی به ما 
دادند و از مردم می خواهم در اکران عمومی از این فیلم حمایت 

کنند و فیلم را در سینما ببینید.
سپس نوبت به جایزه چهره سال سینمای انقلاب اسلامی رسید 
که جایزه این بخش به ابراهیم حاتمی کیا کارگردان فیلم »موسی 

کلیم الله« اهدا شد.
فیلم  اینکه  از  قبل  من  گفت:  سخنان  در  حاتمی کیا  ابراهیم 
 موسی کلیم  الله را شروع کنم در یک پروژه در منطقه سوریه 
کار می کردم. در آنجا تحقیقات من شش ماه طول کشید و قرار 
بود فیلمی در مورد حاج قاسم سلیمانی بسازیم اما زمانی که 
برای تولید اثر کار را شروع کردیم امکان پذیر نشد و زحمت ما 

به نتیجه نرسید.
وی ادامه داد: پس از آن موضوع پروژه سریال حضرت موسی 
به من پیشنهاد شد و به دلیل وضعیت خاصی که این پروژه 
داشت یعنی درگذشت مرحوم سلحشور و مشکلاتی که برای 

آقای شورجه اتفاق افتاد نمی خواستم این پروژه زمین  بماند و 
تازه وقتی وارد این پروژه شدم فهمیدم چرا زحماتی که در پروژه 

قبلی در سوریه کشیدیم راه به جایی نبرد.
این کارگردان یادآور شد: من چهار سال و نیم وقت خود را صرف 
پروژه ساخت فیلمی برای حاج قاسم  کردم اما نشد و حکمتش 

هم ساخت فیلم موسی کلیم الله بود.
حاتمی کیا در خصوص سختی های پروژه فیلم حضرت موسی 
گفت: محمود رضوی یک جوان تازه نفسی بود که پروژه موسی 
را به پایان رساند و این فیلم به یک چنین فردی نیاز داشت. اصل 
فیلم حضرت موسی)ع( یک سریال است که اتفاقا امکانات خود 
را می طلبید و من از همان ابتدا در ذهن یک فضای ۱۷۰۰متری 
برای کار را ترسیم کردم که متاسفانه ما امکان تهیه آن را پیدا 

نکردیم. 
وی افزود: با این وجود سعی کردیم در یک مکان محدود یعنی 
۱۷۰متر پروژه را با تکنیک های جدید جلو ببریم و این را از حاج 
قاسم یاد گرفتیم که هیچ وقت از راه نباید ترسید و معتقدم راه 

سخت است اما ما می توانیم.
این  کارگردان مطرح کرد: بنده به حوزه جنگ اشراف  مکتب 
خودم را دارم اما کار کردن در حوزه قرآنی کاملا با فضای کارهای 

قبلی من فرق داشت.
حاتمی کیا در ادامه با اشاره به فیلم »مست عشق« حسن فتحی 
خاطرنشان کرد: در طول یکسال گذشته فقط یکبار فرصت کردم 
به سینما بروم و آن هم برای تماشای فیلم »مست عشق« آقای 
حسن فتحی بود. در آن سانس سالن مملو از جمعیت بود و 
خیلی برای من جالب بود که مردم برای یک شخصیت ادبی 
تا چه اندازه اشتیاق دارند. این اتفاق نشان می دهد که همیشه 
استقبال نباید از سینما کمدی باشد و می توان در سینما به جز 

کمدی هم فیلم پر مخاطب داشت.
وی در پایان با ذکر خاطره ای گفت: من تنها یکبار با پدرم به 
سینما رفتم و آن هم یک فیلم مستند در مورد خانه خدا بود و 
شور مردم در آن فیلم به گونه ای بود که انگار مردم برای عبادت 
آمده اند. من به آرزوی اون روزی هستم که مردم برای عبادت به 

سینما بیایند و از سینما به معنویت برسند.
در ادامه آخرین جایزه بخش دانشجویی و دانش آموزی به فیلم 
»بچه مردم« به تهیه کنندگی سید علی احمدی اهدا شد که 

هیچکدام از عوامل فیلم برای دریافت حضور نداشتند.
در پایان این  مراسم فیلم »موسی کلیم الله« ابراهیم حاتمی کیا  

اکران شد.

بر اساس اعلام مهدی نقویان، رئیس مرکز سیمافیلم تلویزیون 
برای شب های ماه رمضان و نوروز ۱۴۰۴ شش سریال را برای 

شبکه های یک، دو و سه سیما تدارک دیده است.

محمدرضا  کارگردانی  به  زیبا«  »ذهن  سریال  با  یک  شبکه 
خردمندان و تهیه کنندگی اکبر تحویلیان ماه رمضان را شروع 
می کند و تا پایان شب های قدر این سریال روی آنتن ادامه 

دارد.

پس از شب های قدر سریال »پایتخت۷« به کارگردانی سیروس 
مقدم ویژه شب های نوروز شروع می شود.

شبکه دو سیما با سریال »مرهم« که داستان زندگی روحانیون 
به  »مرهم«  می کند.  سپری  را  نوروز  و  مبارک  ماه  است، 
و  امیری  پرویز  تهیه کنندگی  و  آهنج  محمدرضا  کارگردانی 

سجاد قافله باشی در ۳۰ قسمت تولید شده است.

از ابتدای ماه رمضان سریال »بدل« به کارگردانی علی مسعودی 
و تهیه کنندگی رضا نصیری تا ابتدای شب های قدر به روی 

آنتن می رود.

کارگردانی  به  »مرز«  نام  به  قدر  ویژه شب های  مینی سریال 
سیدجمال سیدحاتمی و تهیه کنندگی بهروز مفید و حمید 

انصاری در شب های قدر از شبکه سه پخش می  شود.

کارگردانی  به  مردونه«  »قول  سریال  قدر  شب های  از  بعد 
قربان علی طاهرفر و تهیه کنندگی ایرج محمدی ویژه  شب های 

نوروز روی آنتن شبکه سه می رود.

تلویزیون با ۶ سریال نوروز 
را پشت سر می  گذارد

ابراهیم حاتمی کیا چهره سال سینمای انقلاب اسلامی

کتابی که پس از حمله به بیمارستان المعدانی غزه متولد شد.

رتبه دوم بخش داستان کوتاه به کتاب »خاکستر گنجشک ها« 
در جایزه جهانی ادبیات فلسطین رسید. این اثر، روایتگر فاجعه ای 
انسانی از دل غزه است؛ جایی که بمباران ها و شهادت کودکان، در 

قالب ۴۴ نامه  به تصویر کشیده شده اند.
حامد عسکری با نثری شاعرانه و دردآلود، از پروازهای ناتمام و 
خاکستری که بر دل های سوخته به جا مانده است، می نویسد. این 
کتاب فریادی است علیه ظلمی آشکار که همزمان با بیان رنج، 

شعله ای از مقاومت و اعتراض را روشن می کند.
»خاکستر گنجشک ها« در کنار سایر آثار نامزد این دوره، نماینده ای 
از صدای مظلومیت و ایستادگی مردم فلسطین در عرصه جهانی 
است. این اثر که به تازگی به زبان عربی نیز ترجمه شد و با نام 
»رمادی العصافیر« در نمایشگاه کتاب بغداد حضور پیدا کرد و 

توانست نظر مخاطبان عرب زبان را نیز به خود جلب کند.
عسکری در ابتدای این اثر هدف از نگارش این کتاب را این طور 
بیان می کند: »بی مقدمه برای تاریخ: سال دو هزار و بیست و سه 
است، می شود هزار و چهارصد و دو هجری شمسی. من آن شب 
بودم. گفت وگو داشت خوب پیش می رفت.  برنامه ای  سر ضبط 
یک هو کارگردان کات داد و بعد نشست و چشم هایش خیس شد. 
گفتم: »چیه علیرضا؟ خوب بودیم که!« با اشک گفت: »به اهالی 
غزه گفته ن برید بیمارستان، می خوایم یه جاهایی رو بزنیم. مردم که 
رفته ن توی بیمارستان، بیمارستان و زده ن. تا الآن ششصد و پنجاه 
نفر… زانوهایم می لرزید. باورم نمی شد. حرامزادگی تا این حد؟! 
سرتاپا خشم و دندان قروچه بودم. همه تصویرهایم از این غصب ۷۰ 

ساله در ذهنم مرور شد.
من عاشق فلسطین و مردمش بودم و هستم و این خبر پتکی بود 
بر سرم. دو سه تا سفر داشتم، لغو کردم و نشستم به نوشتن. وقت 
نداشتم. همیشه دیر است. این هایی که می خوانید را در همین ایام 

نوشته ام، همین ایامی که پشته پشته کشته از فلسطین خاکستر 
ارزش  یورونیوز  برای  پاییز،  در  قورباغه ها  جفتگیری  و  می شود 
خبری بالاتری دارد تا تیتر یک و عکس یک شدن، تا کشته شدن 
می فهمید؟  بوده اند.  کودک  دوهزارتایشان  که  انسان  هزار  هفت 
کودک!امروز که دارم این مقدمه را می نویسم، روز بیست ودوم جنگ 
است. غزه دریای خون است، ولی الآن که این کتاب را به دست 
گرفته اید، ممکن است کشوری به نام اسرائیل وجود نداشته باشد. 
راستش ما تا زنده بودیم، کشور نمی دانستیمش، ولی در زمان و 
جهان شما نمی دانم. ما همه زورمان را زدیم و هرجور می توانستیم، 
از فلسطین حمایت کردیم. شاید شما یادتان نیاید، ولی ما حتی روز 
قدس هم داشتیم و آخرین جمعه ماه رمضان را با زبان روزه بیرون 

می آمدیم و در گرما و سرما مرگ بر اسرائیل می گفتیم.
من این کتاب را نوشتم، با همه  وجود و اعتقادم هم نوشتم. این هایی 
که می خوانید، نه داستانند با تعریف علمی و آکادمیک جهان که 
با عینک نقد داستان نگاهشان کنید، نه ناداستان، نه روایتند، نه 
گزارش. من با کلمه عکاسی کرده ام، هر عکس و فیلمی که این 

روزها دیده اید، یک فریم قبل یا بعدش را نوشته ام.
این روزها به چشم های حضرت موسی فکر می کنم که خیس است 
و خون از دست قومش. به قبر مخفی و پنهانش در صحرای سینا 
می اندیشم که شن پوش ریگ های بیابان است و به این فکر می کنم 
که این تفکر کودک کش اگر واقعاً پیرو موسی بود که این همه سال 
قبرش این حال و روز را نداشت! دلم می گوید موسی از محمد)ع( 
شرمسار است که قوم جعلی اش دارند با قوم محمد آن می کنند که 
می بینیم و می شنویم. موسی از محمد که چه عرض کنم، انسان از 
انسانیت شرمسار است، چه رسد به آن وجودهای مبارک و آسمانی!

من این صفحات را نوشتم که اگر فردای قیامت با بچه های پرپر غزه 
چشم درچشم شدم، رویم بشود به چشم هایشان زل بزنم و بگویم 

من شما را نوشتم، شما را داد زدم و... شما را دوست داشتم.
خدایا، به حق خون به ناحق ریخته  بچه های فلسطینی، آن قدر 
به من عمر بده که آزادی فلسطین را ببینم و دو رکعت نماز 
در مسجدالاقصی بخوانم و بعدش اگر مُردم هم مُردم. خدایا، تو 

می دانی از تمام وجودم می گویم من عاشق فلسطین مظلومم.«
در بخشی از این کتاب می خوانیم: 

»بچه ها سر کلاس راجع به این که برای جشن هالووین چه در 
سر دارند، صحبت می کردند. او می شنید و در ذهنش تصورشان 
می کرد. اسمیت با شور و اشتیاق می گفت: »خانم، من یه لباس 
زامبی خفن دارم که می خوام روز هالووین بپوشمش.« امیلی 
گفت: »من دندون مصنوعی شبیه دندون ببر و یه لباس شبیه 
لباس خفاش خریده م. می خوام روش رنگ قرمز بریزم و بیام 
مدرسه.« فردی گفت: »من یه ماسک جادوگر زشت و پیر از 
پدربزرگم هدیه گرفته م، همون و می پوشم و از جاروی مدرسه 

»من  گفت:  جودی  می شه.«  باحال  نظرم  به  می کنم.  استفاده 
برقی که فقط صدای  اره  یه  با  پرُخون دارم  لباس مترسکی  یه 
وحشتناک می ده و می خوام بیام توی مدرسه، دنبال بچه ها کنم.«

برای  و  می کرد  گوش  بچه ها  ایده های  به  دقت  با  معلم 
بچه ها  هیاهوی  را  کلاس  می پرسید.  نظر  ترسناک ترشدنشان 
برداشته بود و همه لحظه شماری می کردند که هالووین از راه برسد، 
ناجی اما ساکت بود. یکی دو بار که معلم پرسید لباس تو چیست و 
او گفت هنوز ایده ای ندارم. وقتی هم از بچه ها خواست برای لباس 
او ایده بدهند، ناجی لب ولوچه اش را آویزان کرد که نه، خوشم 

نمی آید.
صبح روز جشن فرا رسید. در حیاط چند دوربین کاشته بودند 
برای فیلمبرداری از جشن. حیاط غلغله بود. چشم همه به در بود 
برای تماشای یک لباس و گریم جدید. بچه ها یکی یکی می آمدند و 

همه ذوق زده نگاهشان می کردند. ناجی از راه رسید تک وتنها. یک 
دست لباس سبز ارتشی پوشیده بود با پوتین هایی که توی پایش 
لق می زدند و دست هایی که با رنگ قرمز شده بودند تا خونی به نظر 
برسند. همه مدرسه ساکت بود. معلم در میکروفون بی سیمش داد 

زد: »ناجی هم اومد بچه ها.«

همه بهت زده نگاهش می کردند. معلم با میکروفون به سمتش رفت: 
»خب، بگو ببینیم ناجی، این چه لباس و گریمیه که ما قراره ازش 

بترسیم؟«
ناجی مقتدر و محکم جواب داد: »خانم، اجازه، این لباس یه سرباز 

اسرائیلیه.«...
»کتاب خاکستر گنجشک ها« در دی ماه سال ۱۴۰۲ به چاپ 
رسید و در اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۳ چاپ دوم آن به بازار نشر 

عرضه شد.

هنر و ادبیات
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 فراتر از تراموا...

 نخستین بسته حمل و نقل عمومی شامل ۱۸۰ دستگاه 
اتوبوس برقی، ۱۷۰۰ تاکسی برقی شاسی و خط یک 
تراموای هوشمند افتتاح شد. بسته های دوم و سوم در 
راه است. مثلا این ۱۸۰ دستگاه اتوبوس برقی از ۳ هزار 
دستگاهی است که بزودی به خیابان می رسند. این آمار 
را وقتی در مقایسه با گذشته ارزیابی کنیم معنادارتر می 
شود. به عنوان مثال در همین یک مورد اتوبوس ها، سه 
سال پیش تهران ۱۸۰۰ اتوبوس داشت که هزار دستگاه 
غیرفعال و تنها ۸۰۰ مورد مسافر جابجا می کرد. و حالا 
ظرف این سه سال ۲۱۰۰ دستگاه اتوبوس فعال شده 

است که بزودی به ۳۴۰۰ دستگاه می رسد.

 یا نمونه دیگر واگن های مترو است که با اجرای طرح 
اندازه ۲۵ سال گذشته  تحولی در مدیریت شهری به 
واگن وارد چرخه می شود. اما واقعیت اینست که اهمیت 
ماجرا به این اعداد و ارقام نیست. نکته با اهمیت اینست 
که این طرح دارای یک پیوست هویتی است که باعث 
می شود حمل و نقل عمومی تهران به قبل و بعد از 

افتتاح تقسیم شود. کدام پیوست؟
۱. طرح تحول حمل و نقل شهری بر پایه یک تحول 
درون زا است. تحول درون زا به این معناست که جلوه 
ای از مردم سالاری دینی است. طرح "من شهردارم" 
از همین جهت اهمیت دارد که به مردم سالاری دینی 
و مشارکت دادن مردم به تعیین سرنوشت خود مرتبط 
است. از این رو طرح تحول حمل و نقل شهری به عنوان 
تحقق مهمترین مطالبه عمومی مردم در شهر تهران 

حائز اهمیت است. 
دارای چند  تهران  نقل شهر  و  تحولی حمل  ۲. طرح 
پیام روشن مدیریتی است. اول از همه تحقق شعار "ما 
می توانیم" است. توجه کنیم که سالها مدیریت شهری 
دستگاه  یک  پولی حتی  بی  و  تحریم  بهانه  به  تهران 
اتوبوس یا واگن نتوانسته بود به سیستم حمل و نقل 
عمومی شهر اضافه کند. دوم نیز معنای واقعی و راستین 
وفاق است. اینکه شهرداری تهران در کنار شورای شهر 
و دولت و دیگر دستگاه ها بتواند به مردم خدمت کند. 
کار  برای  باشیم  هم  کنار  همین.  یعنی  وفاق حقیقی 
یعنی  گری  انقلابی  مردم.  به  بیشتر  و خدمت  بیشتر 
خدمت به مردم ولا غیر. این نگاه می تواند شهر را با 
سرعت مضاعف، بجهت کالبدی و معنائی متحول سازد. 
۳. فصل جدید حمل و نقل عمومی دارای یک تحول 
فناورانه و دانش بنیان است که شاخص آن برقی سازی 
ارتقای کمی  با  است. به سخن دیگر مدیریت شهری 
ارتقا  را  نقل عمومی  و  ناوگان هم حمل  این  و کیفی 
بخشیده است و هم پاک سازی زیست محیطی شهر. 
با این هدف تلاش کرده است برق لازم برای این ناوگان 
را با طرح های دانش بنیان، خارج از مدار برق خانه ها و 

صنعتی ها و مثلا از زباله های شهر تامین کند. 
۴. در نهایت اجرای این دست طرح ها تلاش برای تحول 
برای  رکن  مهمترین  است.  شهر  در  انسانی  و  روحی 
یک جامعه معنوی توجه به انسان هائی است که دارای 
کرامت نفس و تعالی روحی اند. مدیری می تواند در این 
راه قدم بردارد که با اقداماتش به مردم و جامعه خود 
است که گفته  دلیل  به همین  ببخشد.  حس کرامت 
می شود حاکم نه تنها خدمت رسان صرف و بلکه باید 
خدمتگذار باشد. یعنی مردم با تمام وجود حس کنند 
عده ای به اسم مدیر برای آنها خادمی می کنند. این 
حس کرامت انسانی است که اولا منتج به مسئولیت 
پذیری و مشارکت می شود و در نهایت کمک می کند 
هویت معنوی و انسانی شهر ارتقا یابد. طرح تحولی حمل 
و نقل عمومی یک طرح ضدتبعیض و عدالتخواه است 
که خاصه به اقشار متوسط و ضعیف جامعه عزت نفس 
می بخشد. این طرح تنها یک جلوه و رشته از خدمات 
متعالی و متکی به این تحول ۴ گانه است و هنوز تا 
تحقق مدیریت شهری الگو و شهر الگو و شهروند الگو 

راه بسیار است.

امیر صادقی که در برنامه سوفیا رادیو گفت وگو حضور داشت، 
درباره رویکرد فلسفه نسبت به هوش مصنوعی اظهار کرد: در 
فلسفه پرسشی نسبت به انسان داریم و باید بدانیم واژه انسان 
چه تعریفی دارد. قدیمی ترین تعریف از انسان به حیوانِ ناطق 

می رسد.
امروزه معتقدند که هوش مصنوعی زبان را می فهمد؛ یعنی حرف 
می زند و در اینجا پرسشی پدید می آید که آیا هوش مصنوعی هم 

یک موجود ناطق است؟

 آیا هوش مصنوعی جایگزین انسان می شود؟  
فرهنگی  و مطالعات  علوم انسانی  پژوهشگاه  عضو هیئت علمی 
افزود: اگر هوش مصنوعی ادعای فهم زبان داشته باشد، جای 
انسان خواهد نشست؟ چون بر اساس فلسفه، انسان با ناطق بودن 

تعریف می شود.
برای  انسان  سوی  از  که  داریم  الگوریتم  یک سری  دراین بین 
هوش مصنوعی تعریف می شود و در همین چارچوب ها، زبان را 
می فهمد؛ بنابراین الگوریتم ها، ابداعِ خود هوش مصنوعی نیستند.

بنابراین سؤال بعدی ما برخوردِ آینده باهوش مصنوعی است و 
اتفاقاً فلسفه در این باره دغدغه مند است و باید نسبت به آینده 
آماده باشیم و حتی اگر این روز دور باشد، باز هم باید برای آن 

چاره ای اندیشید.

 برتری فلسفه به هوش مصنوعی  
صادقی ادامه داد: مسئله دیگر فلسفه و انقلاب صنعتی است که 
به مواجهه انسان با تکنیک و فناوری مرتبط می باشد. از روزی 
که انسان با فناوری مواجه شد، نسبت به آن دغدغه داشت و 

نمی دانست آیا فناوری مشاغل انسانی را اشغال خواهد کرد؟!
بنابراین فلسفه در مقایسه باهوش مصنوعی در مقام برتری است؛ 
چون فلسفه حاصل تجربه ذهنی و اندیشه و نیز خودآگاهی است 

و هوش مصنوعی هم حاصلِ همان است.

 ماهیت انسان چیست؟  
وی با اشاره به نگاه هایی که انسان را موجودی متشکل از تغییرات 
شیمیایی، فیزیکی و... می داند، گفت: یک نوع نگاه به انسان وجود 
دارد و به طورکلی تفکر را حاصل تغییرات فیزیکی و شیمیایی 

می داند.
در مقابل نگاهی دیگر وجود دارد که روح، نفس و معنویت را برای 
انسان قائل است. در تعریف نخست، هوش مصنوعی به راحتی 
جای انسان را خواهد گرفت چون می گوید انسان چیزی به جز 
سازوکار زیستی نیست. حتی پیچیدگی های او ممکن است ما را 

دیرتر به تمامی این سازوکارها برساند.

چرا هوش مصنوعی جایگزین انسان نیست؟  
صادقی تأکید کرد: اگر برای انسان تعریف معنوی قائل باشیم و 
روح و نفس را واقعیت بدانیم، هوش مصنوعی هرگز جایگزین 
انسان نخواهد شد؛ چون هوش مصنوعی از گونه ای نیست که 

جایگزین انسان و حتی رقبای او باشد.
فرهنگی  و مطالعات  علوم انسانی  پژوهشگاه  عضو هیئت علمی 
خاطرنشان کرد: امروز در دنیای تجدد، تعریف اول غالب است و 

اتفاقاً انسانیت در مهدِ اومانیسم تهدید می شود.
وی افزود: در تقسیم بندی اول، رسیدنِ هوش مصنوعی از نظر 
فلسفه به جایگاه انسان منتفی است؛ چون علوم آزمایشگاهی 
همچنان ناظر بر علوم فیزیک و شیمی است و رویکرد ما تعیین 

می کند که هوش مصنوعی چه بلایی بر سر ما خواهد آورد!

 حقیقت و هوش مصنوعی  
صادقی به مقوله کشف حقیقت توسط انسان و هوش مصنوعی 
اشاره کرد و افزود: اگر تقسیم بندی تجربه گرایانه داشته باشیم 
و نظریه ها را در هوش مصنوعی پیاده سازی کنیم، در آن زمان 

هوش مصنوعی اقدام به تشخیص حقیقت می کند.
به همین جهت رویکرد ما به انسان به جهان بینی ما باز می گردد 
نازل تری نسبت به نگاه به هوش مصنوعی قرار  که در سطح 

می گیرد.

بهبود زندگی توسط هوش مصنوعی  
وی در بخشی دیگر از مصاحبه با رادیو گفت وگو به مزیت های 
و  زندگی  بهبود  موجب  که  کرد  اشاره  مصنوعی  هوش 

سرعت بخشیدن به امور می شود. 
دراین بین باید توجه ما به مسائل 

فلسفی و اخلاقی باشد.
چون هر ابزاری را در دست بگیریم 
فلسفی  و  اخلاقی  چارچوب  و 
یقیناً  باشیم،  نداشته  آن  برای 
ضربه زننده خواهد بود؛ چون این 
چارچوب ها، از داشتنِ صرفِ آن 
ابزار مهم تر است؛ بنابراین باید به 
نحوی از هوش مصنوعی استفاده 
کنیم که به مرحله آسیب ها نرسد.

ابزار هوش مصنوعی طرف  با  ما 
نگرانی هایی  هستیم و در مقابل 
اگر  معتقدم  اما  دارد؛  وجود  هم 
در این مسیر و در مواجه باهوش 
را در نظر  مصنوعی چند عنوان 

بگیریم، مسائل قدری حل وفصل می شود.

چه کارهایی باید به هوش مصنوعی سپرده شود  
این عضو هیئت علمی پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات فرهنگی 
هوش  به  مشخصی  راهبرد  اساس  بر  باید  وظایف  کرد  تأکید 
مصنوعی سپرده شود تا به مشکل برنخوریم. ابتدا باید در انتخاب 
کارهایی که به هوش مصنوعی می سپریم، به صورت دقیق توجه 

کنیم.
همچنین باید بدانیم نقاط مرزی بین ما و هوش مصنوعی در 
تقسیم کار کجاست؟! در بسیاری آثار سینمایی تصمیم گیری 
برای شروع جنگ را به هوش مصنوعی سپرده اند؛ ولی این نقطه 

باید در اختیار انسان باشد.

هوش مصنوعی در دستان انسان  
وی افزود: هدایت هوش مصنوعی نباید از دست انسان خارج 
شود؛ هرچند محاسبه و کارهای پیچیده از سوی هوش مصنوعی 
اتفاق می افتد؛ ولی راهبری باید توسط انسان صورت گیرد؛ لذا 
راهبردی در  باید در حوزه  ابزار  به عنوان یک  هوش مصنوعی 

اختیار انسان باشد.
صادقی معتقد است انسان نباید به یک ماشین پیچیده تبدیل 
شود؛ چراکه انسان در مواجهه باهوش مصنوعی خلاقیت دارد؛ 
ولی این ابزار به هیچ عنوان واجدِ خلاقیت نیست. در نهایت تنظیم 
رابطه میان انسان و هوش مصنوعی باید توسط انسان صورت 

گیرد.

 رتبه جهانی ایران در حوزه هوش مصنوعی  
همچنین مسعود قیومی مدیرگروه زبان یارانه فرهنگستان زبان 
و ادب فارسی با حضور در استودیوی پخش زنده برنامه سوفیا با 
اشاره به تأکید رهبری بر لزوم بهره مندی از هوش مصنوعی گفت: 
ایشان اشاره کردند که کشور باید در بین ۱۰ کشور برتر در حوزه 

هوش مصنوعی قرار گیرد.
ایشان در ادامه بیاناتشان در زمان های مختلف به این موضوع 
اشاره داشتند و در شهریور امسال هم تأکید کردند که باید به 

عمق هوش مصنوعی دست پیدا کرد.

عمق هوش مصنوعی کجاست؟  
فرهنگی  و مطالعات  علوم انسانی  پژوهشگاه  عضو هیئت علمی 
افزود: دستیابی به عمق هوش مصنوعی معنایی روشن دارد و 
ازاین جهت پر اهمیت است که یک بعد بحث کاربرد و دیگری 

بحثِ نظری است.
اگر جنبه کاربردی را در نظر بگیریم، مسائلی در محیط اطراف 
می بینیم که به عینه به هوش مصنوعی باز می گردد و شامل 
حوزه آموزش، پزشکی و... می باشد. جنبه دیگر هوش مصنوعی 
که کمتر در کشور ما بدان پرداخته شده، رویکرد علوم انسانی به 

هوش مصنوعی است که شامل امنیت، اخلاق و... می باشد.

رابطه سنجیِ فلسفه و یارانه  
قیومی در بخشی دیگر از مصاحبه با رادیو گفت وگو درباره فلسفه 
یارانه اظهار کرد: این مسئله به معنای خواندن و فهم کردن مسائل 
فلسفی توسط یارانه نیست؛ بلکه باید با کمک یارانه علوم فلسفی 

را بکاویم و از درونش محتوایی را استخراج کنیم.

تمامی اینها به علوم بین رشته ای باز می گردد. یک سوی قضیه 
علوم انسانی با تمامی محتوا نظیر اقتصاد، روان شناسی، الهیات و... 

قرار دارد و فناوری اطلاعات در دیگر سو قرار می گیرد.

زبان ماشینی چیست؟  
این استاد دانشگاه افزود: اگر اینها را به گونه ای کنار هم قرار دهیم 
تا از توان هم استفاده کنند، علوم چندرشته ای شکل می گیرد 
که از اشتراکاتِ بین آن ها، یک رشته به دست می آید و موضوع با 

نگاهی دیگر قابلیت بررسی پیدا می کند.
قیومی در این باره توضیح داد: ما با کمک یارانه مسائل زبانی را 
بررسی می کنیم تا ماشین بتواند زبان را بفهمد و مطلبی را تولید 

کند.
برای  را  الگوریتم هایی  چگونه  و  می فهمد  چگونه  ماشین  اما 
این فهم ایجاد می کند؟ ماشین فهمی مشابه ما ندارد؛ ولی با 
کمک الگوریتم روش های محاسباتی نظیر آمار و الگوریتم ها را 

می شناسد و انسان به خواسته خود؛ خواهد رسید.

وظیفه ماشین تسهیل گری است  
 مدیرگروه زبان یارانه فرهنگستان زبان و ادب فارسی تأکید کرد: 
ماشین وظیفه تسهیل گری داشته و با تحلیل داده ها، انسان را به 

خواسته خود نزدیک خواهد کرد.
درگذشته با حجم محدودی از داده ها اقدام به کارهای پژوهشی 
می کردیم؛ ولی امروز با حجم زیادی از داده ها سروکار داریم که 
بسیار متنوع هستند و شامل جامعه شناسی، اقتصاد، روان شناسی 

و... می باشند و این مطالب در قالب زبان ارائه می شوند.

هوش مصنوعی توان خارق العاده ندارد  
قیومی به رادیو گفت وگو گفت: ورود به این الگوریتم ها توسط 
علوم اقتصادی، سیاسی، روان شناسی و... میسر است. الگوریتم ها 
باتوجه به ورودی های متنوع، خروجی هایی  ثابت هستند؛ ولی 

خاص استخراج خواهد شد.
البته نه بدین معنا که هوش مصنوعی جعبه سیاهی باشد که 
کارهای خارق العاده خارج از کنترل ما انجام دهد؛ آن چه هوش 
مصنوعی انجام می دهد، تحت کنترل می باشد و با کمک انسان 

هدایت و بهبود بخشیده می شود.

تهدید هوش مصنوعی برای مشاغل  
وی در بخشی دیگر از مصاحبه با رادیو گفت وگو با اشاره به کمک 
هوش مصنوعی در تصمیم گیری های انسانی گفت: کسانی که 
باهوش مصنوعی سروکار دارند، نسبتاً فاقد دغدغه هستند. ما 
می دانیم کلید هوش مصنوعی در اختیار انسان است و کلید آن 

نیز توسط انسان روشن و خاموش می شود.
ما به راحتی می توانیم حیات را از هوش مصنوعی بگیریم؛ اما 
باید به یک نکته مهم توجه کنیم؛ چراکه گاه هوش مصنوعی 
جایگاه شغلی برخی افراد را می گیرد. هوش مصنوعی به عنوان 
یک فناوری منجر می شود تا مدتی دیگر برخی شغل ها از بین 

بروند و این یک تهدید است.
وی تصریح کرد: البته این تهدید چندان بد نیست؛ چون باعث 
می شود انسان ها بیش ازپیش توانمند شوند؛ به عبارتی دیگر انسان 
باید دانش خوبی داشته باشد تا در دنیای آینده زندگی کند؛ در 

غیر این صورت به واقع با چالش روبرو می شود.

 فلسفه از هوش مصنوعی برتر است

جامعه

امیر صادقی - مسعود قیومی

محسن مهدیان

 رویترز: دولت آمریکا که اوکراین را برای دسترسی به ذخایر 
است  ممکن  داده،  قرار  فشار  تحت   کشور  این  مهم  معدنی 
دسترسی این کشور را به اینترنت ماهواره ای استارلینک قطع 

کند تا کیِف این درخواست را بپذیرد.

 در دیدارهای فرستاده ویژه آمریکا و زلنسکی گفته شده که 
درصورت نرسیدن به توافقی در مورد استفاده آمریکا از مواد 

معدنی مهم اوکراین، ارائه خدمات اینترنتی قطع خواهد شد.
 ایلان ماسک در ۳ سال گذشته هزاران پایانه استارلینک را به 

اوکراین منتقل کرد تا جایگزین شبکه مخابراتی این کشور شود 
که پس از جنگ با روسیه در اسفند ۱۴۰۰ تخریب شده بود. 
اما او ۲ سال بعد دسترسی اوکراین به این خدمات را محدود 

کرد، زیرا او منتقد عملکرد زلنسکی در جنگ با روسیه بود.

 باج گیری آمریکا از اوکراین با تهدید به قطع اینترنت
علیرضا زادبر



FAZAMAJAZI

@ASREGANOON

@ASREGANOON

صاحب امتیاز و مدیر مسئول  |  محمد جواد اهویی
زیر نظر شورای  سردبیر ی  

عکــــــــــــــس  |  طه آهویی               گرافیست و صفحه آرا   |   سارا کولیوند  
روابط عمـومی  |  جهانگیر توسلی                        ناظر هنری   |  محمدرضا مهدیانی   

 ـ 09931246624       آگــهی ها   |  02186052018  تــــلفن |  02186052018   ـ
 ـواحد 5   ـپلاک 44   ـکوچه زیبا   ـخیابان عبدالله زاده  نشــانی |  بلوار کشاورز  

 ـ44582814      چــــاپ   |  صمیم ـ
ابراهیم حاتمی کیا چهره سال 

سینمای انقلاب اسلامی
تلویزیون با 6 سریال نوروز 

را پشت سر می  گذارد

66

به    »بدل«  سریال  رمضان  ماه  ابتدای  از 
رضا  تهیه کنندگی  و  مسعودی  علی  کارگردانی 
نصیری تا ابتدای شب های قدر به روی آنتن می رود.

مینی سریال ویژه شب های قدر به نام »مرز« به   
کارگردانی سیدجمال سیدحاتمی و تهیه کنندگی 
بهروز مفید و حمید انصاری در شب های قدر از 

شبکه سه پخش می  شود.

برایاولینبارجوانانبهآسیاییاعزاممیشوند

پژمان درستکار در گفت وگو با ایسنا، درباره اعزام چهره های مطرح 
کشتی آزاد ایران به رقابت های رنکینگ آلبانی، اظهار کرد: در راستای 
اهداف فنی لازم بود که نفرات المپیک و قهرمانی جهان به غیر از 
نخودی و آذرپیرا که جراحی کرده اند، از طریق یک رویداد تدارکاتی 
خوب وارد چرخه انتخابی تیم ملی شوند. بر همین اساس نیز رحمان 
عموزاد، یونس امامی، کامران قاسمپور، مجتبی گلیج و امیرحسین 

زارع به رقابت های رنکینگ آلبانی اعزام می شوند.
سرمربی تیم ملی کشتی آزاد با بیان این که رقابت های رنکینگ 
آلبانی با توجه به حضور چهره های مطرح کشتی جهان یک رویداد 
سنگین و سطح بالا محسوب می شود، گفت: بچه های ما از نظر بدنی 
طبیعتا نباید در پیک آمادگی باشند اما خدا را شکر شرایط خوبی دارند 
و آماده حضور در این رویداد هستند. هم چنین در کنار این نفرات، 
برخی از چهره های جوان کشتی ایران نیز با هدف پشتوانه سازی و نگاه 

به المپیک، عازم آلبانی می شوند.
او در ادامه درباره شرایط حسن یزدانی نیز گفت: حسن مرتب با 
با کادر فنی و فدراسیون در ارتباط نزدیک است و برخی از جلسات 
تمرینی خود را نیز در سالن بدنسازی کمپ تیم های ملی انجام 

می دهد و هفته ای دو یا ۳ مرتبه با آقای دبیر یا من ارتباط و هماهنگی 
دارد. او قرار است اوایل فروردین به فرانسه برود تا پزشک جراح پس 
از بررسی هایی که خواهد داشت، نظر نهایی خود را درباره یزدانی 

اعلام کند.
درستکار در ادامه گفت وگو با ایسنا در پاسخ به این سوال که یزدانی 
با توجه به افزایش وزن قرار است در وزن ۹۲ یا ۹۷ کیلوگرم به 
کشتی خود ادامه بدهد، خاطرنشان کرد: یزدانی قطعا دیگر در وزن 
۸۶ کیلوگرم کشتی نمی گیرد. پس از بازگشت او به تمرینات مشخص 

خواهد شد در وزن ۹۲ یا ۹۷ کیلوگرم کشتی خواهد گرفت.
قاسمپور  کامران  که  این  درباره  آزاد  کشتی  ملی  تیم  سرمربی 
در نهایت در کدام وزن کشتی خواهد گرفت؟ گفت: قاسمپور در 
مسابقات رنکینگ آلبانی در وزن ۹۲ کیلوگرم به میدان می رود. این 
که او نیز در کدام وزن به میدان برود قبل از مسابقات جام تختی 

مشخص خواهد شد.
از ۵  که  آسیا  قهرمانی  رقابت های  به  اعزامی  نفرات  درباره  وی 
فردوردین سال آینده در اردن برگزار می شود، نیز اظهار کرد: با توجه 
به اهمیت پشتوانه سازی در کشتی آزاد ایران و نگاه به المپیک، تمامی 
نفرات اعزامی ایران به رقابت های قهرمانی آسیا را کشتی گیران جوان 
و زیر ۲۳ سال ایران تشکیل می دهند. برای اولین بار در تاریخ است که 

تیم زیر ۲۳ سال عازم مسابقات قهرمانی آسیا می شود.
درستکار خاطرنشان کرد: هدف ما از این کار تزریق کشتی گیران 
مستعد به بدنه کشتی ایران بعد از المپیک است. تمام سعی ما این 
نفرات جوان و  از  با حفظ سرمایه های موجود، یکسری  است که 
آینده دار را با محک در رویدادهای مختلف به مرور وارد بدنه تیم ملی 
کنیم. بر همین اساس نیز در مسابقات آسیایی نگاه نتیجه گرا نداریم 
و نگاه مان به آینده است. امیدوارم با دعای خیر مردم، کشتی گیران ما 

در رقابت های آلبانی و هم چنین قهرمانی آسیا موفق باشند.

مریم طوسی ششم بهمن در رقابت های داخل سالن   
آمریکا شرکت کرد و موفق شد در ماده ۲۰۰ متر  نوادا 

رکوردشکنی کند.
این دونده ایران زمان ۲۳.۶۳ ثانیه را به ثبت رساند   

و ضمن قهرمانی در مسابقات، رکورد ملی دوی ۲۰۰ متر 
داخل سالن زنان ایران را بعد از ۲۱ سال جابجا کرد.

طوسی در ادامه رقابت های خود در داخل سالن، بار   
دیگر موفق شد رکورد دوی ۲۰۰ متر را ارتقا بدهد.  

دونده سرعتی ایران با ثبت زمان ۲۳.۴۷ ثانیه ضمن   
کسب برنز مسابقات، رکورد دوی ۲۰۰ متر ایران را در کمتر 

از یک ماه جابجا کرد.  

 عبور استقلال از سد نساجیمریم طوسی دوباره رکوردشکنی کرد
 با درخشش دو بازیکن؛ 
باد به پرچم آبی ها وزید

آخرین دیدار از هفته بیستم رقابت های فوتبال   
امروز شنبه بین  از ساعت ۱۸:۳۰ دقیقه  برتر  لیگ 
تیم های استقلال و نساجی در ورزشگاه آزادی تهران 
آغاز شد که این دیدار با برتری یک بر صفر آبی های 
برای  کوشکی)۵۶(  علیرضا  رسید.  پایان  به  تهران 

استقلال گل زد.

شیوا نوروزی

بی انصافی است اگر بگوییم فوتبال ایران پیشرفت نمی کند، این 
پیشرفت شاید در مسائل فنی و کیفی وجود نداشته باشد، اما 
انصافاً از بعد عقد قرارداد ها نه تنها پیشرفت داشته ایم بلکه حتی 
مرز های توافق و پذیرفتن شروط مربیان و بازیکنان خارجی 
را نیز جابه جا کرده ایم. استقلال در حالی با والتر ماتزاری به 
توافق رسیده است که مرد ایتالیایی حتی به این تیم و فوتبال 
ایران افتخار نمی دهد روی نیمکت بنشیند! منتها مدیرعامل 
باشگاه نه تنها بابت این توافق از هواداران خجالت نمی کشد 
بلکه این موضوع را باافتخار اعلام می کند. تا قبل از این تجربه 
مربی پروازی یا بازیکن نیمکت نشین را داشتیم، اما ماتزاری 
دیگر نوبر است.  ای کاش آن روزی که نام موسیمانه را برای 
اولین بار شنیدیم، آنقدر شوکه نمی شدیم و غر نمی زدیم چراکه 
مرد آفریقایی بعد از بستن یک قرارداد تپل و مستقر شدن در 
یک برج استخردار، دیگر برای مان ناز نکرد و عرف نشستن روی 
نیمکت به عنوان سرمربی را زیرپا نگذاشت. سرمربی جدید، 
دست  سرو  خارجی  مربیان  برای  ما  فوتبال  در  فهمیده  اما 
می شکنند، حتی اگر طرف بیکار باشد. خب ماتزاری اروپایی هم 
است و قاعدتاً مدیران ما بیش از پیش مقابلش کوتاه می آیند 
و سرخم می کنند. همان اوایل که برخی رسانه ها خبر سپردن 
امیدوار  اعلام کردند،  را  ماتزاری  به دستیاران  تیم  مسئولیت 

بودیم خبرشان صحت نداشته باشد. متأسفانه همین خبر رسماً 
از سوی مدیرعامل باشگاه استقلال تأیید و اعلام شده است: 
»مذاکرات ما با ماتزاری به پایان رسیده و توافقات صورت گرفته 
است و تلاش می کنیم ابتدا دستیارانش به تهران بیایند و سپس 
سایر امور را مطابق خواسته هواداران و مدیریت باشگاه پیش 
ببریم. او عنوان کرده که ممکن است از روی سکو ها تیم را 
هدایت کند، اما این احتمال نیز وجود دارد که پس از سه یا 

چهار هفته روی نیمکت بنشیند.«
به همین راحتی! گزینه ایتالیایی در مذاکرات عنوان کرده روی 
نیمکت نمی نشیند و کار را به دستیارانش می سپارد. خب، آقای 
مدیرعامل و مدیران هلدینگ خلیج فارس، شما چرا و با چه 
هدفی این شرط و احتمالاً شروط دیگر را پذیرفته اید؟ آیا این 
رفتار برای استقلالی که دو بار قهرمان آسیا شده افت ندارد؟ 
شرایط و وضعیت تیم در این فصل کاملًا مشخص است. چطور 
به  را  تیم  مسئولیت  حاضر شدید  و  رفتید  این شرط  زیربار 
دستیاران او بسپارید؟ این تصمیم مدیران فعلی باشگاه بار دیگر 
ثابت کرد در این فوتبال نه تنها از گذشته درس عبرت نمی گیریم 
بلکه گویا برخی ها بدشان نمی آید با بستن قرارداد های عجیب و 
شبه ترکمانچای، گوی سبقت در سوءمدیریت را از نفرات قبلی 
بربایند. هنوز پرونده موسیمانه باز است و مربی آفریقایی پیگیر 

دلاری  میلیون   ۱/۲ طلب 
خودش از فیفاست. تازه او را 
بعد  نمی شناخت،  کسی  که 
قراردادش  یک طرفه  فسخ  از 
رزومه  »استقلال  شد  مدعی 
کرد.«  خراب  را  کاری اش 
ماتزاری  حال  به  وای  حالا 
در  و  است  ایتالیایی  که 
طرف  کرده.  کار  هم  سری آ 
را  دستیارانش  نیامده  هنوز 
به عنوان نماینده تام الاختیار 
و  نیمکت معرفی کرده  روی 
خودش قرار است بعد از چند 
می گیرد  تصمیم  تازه  بازی 
روی نیمکت خواهد نشست یا 

خیر. حالا یک نفر نیست بپرسد قرارداد این مربی مغرور چطور 
و با چه رقم و مفادی امضا می شود؟ 

استقلال در حالی به مرحله حذفی لیگ نخبگان صعود کرده که 
فقط دو برد در آسیا به دست آورده و همان دو برد نیز در زمان 
حضور مربیان ایرانی رقم خورده است. در این وانفسا حضور 

مربی خارجی ضرورتی ندارد. ماتزاری هم به این واقعیت پی برده 
که حاضر نشده در این وضعیت روی نیمکت بنشیند و رسماً از 
همان ابتدا حاضر نشده نتایج ضعیف یا باخت های احتمالی را 
گردن بگیرد. کاش مدیران هم این واقعیت را می پذیرفتند، پای 
سرمربی خارجی سکونشین را به فوتبال ایران باز نمی کردند و 

برای فصل آینده برنامه ریزی می کردند.

»خارجیسکونشین«آخرینورژنهنرنماییمدیران

سپس نوبت به جایزه چهره سال سینمای   
بخش  این  جایزه  که  رسید  اسلامی  انقلاب 
فیلم »موسی  کارگردان  ابراهیم حاتمی کیا  به 

کلیم الله« اهدا شد.
ابراهیم حاتمی کیا در سخنان گفت: من قبل   

از اینکه فیلم  موسی کلیم  الله را شروع کنم در 
یک پروژه در منطقه سوریه کار می کردم. 

پژمان درستکار


